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 Protokół obrad 

LXIX sesji Rady Miejskiej Góry 

z dnia 24 listopada 2023 r. 

Sesja rozpoczęła się o godzinie 10:00 w sali konferencyjnej nr 1 Starostwa Powiatowego  

w Górze, a zakończyła się około godziny 12:06. 

Rada obradowała w składzie 13 osobowym. Nieobecni Radni: Pan Mieczysław Fortecki oraz 

Pan Zygmunt Iciek. W sesji brały również udział osoby zaproszone według załączonych list 

obecności.  

Ad. 1  Otwarcie 

Przewodniczący Rady Miejskiej Góry Pan Arkadiusz Szuper przywitał Radnych, Burmistrz 

Góry Irenę Krzyszkiewicz, Zastępcę Burmistrza Góry Magdalenę Głuszko oraz wszystkich 

obecnych na sali. 

Dalej przeprowadzono logowanie do elektronicznego systemu głosowania. Ustalono quorum. 

Porządek obrad przedstawiał się następująco. 

1. Otwarcie. 

2. Przyjęcie protokołu z obrad LXVI sesji w dniu 28 września 2023 r. 

3. Przyjęcie protokołu z obrad LXVII sesji w dniu 20 października 2023 r. 

4. Sprawozdanie Burmistrza Góry z działalności w okresie międzysesyjnym. 

5. Uchwała w sprawie stawek podatku od nieruchomości Gminy Góra na rok 2024. 

6. Uchwała w sprawie określenia wysokości stawek oraz sposobu poboru opłaty targowej 

na terenie Gminy Góra. 

7. Uchwała w sprawie emisji obligacji komunalnych oraz zasad ich zbywania, nabywania  

i wykupu. 

8. Uchwała zmieniająca uchwałę budżetową Gminy Góra na rok 2023. 

9. Uchwała zmieniająca wieloletnią prognozę finansową Gminy Góra. 

10. Uchwała zmieniająca uchwałę w sprawie udzielenia pomocy finansowej dla 

Województwa Dolnośląskiego. 

11. Uchwała w sprawie ogłoszenie jednolitego tekstu uchwały w sprawie wyboru metody 

ustalenia opłaty za gospodarowanie odpadami komunalnymi oraz ustalenia wysokości 

stawki tej opłaty. 

12. Uchwała w sprawie ogłoszenie jednolitego tekstu uchwały w sprawie regulaminu 

utrzymania czystości i porządku na terenie Gminy Góra. 

13. Uchwała w sprawie przyjęcia Gminnego Programu Rewitalizacji Gminy Góra na lata 

2021-2028. 

14. Uchwała w sprawie określenia zasad wyznaczania składu oraz zasad działania Komitetu 

Rewitalizacji Gminy Góra. 

15. Uchwała w sprawie przyjęcia sprawozdania z realizacji w latach 2021-2022 Gminnego 

Programu Opieki nad Zabytkami na lata 2021-2024 dla Gminy Góra. 

16. Uchwała w sprawie Programu współpracy Gminy Góra z organizacjami pozarządowymi 

oraz podmiotami prowadzącymi działalność pożytku publicznego na rok 2024. 
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17. Uchwała w sprawie ustanowienia wieloletniego programu osłonowego ,,Pomoc Gminy 

Góra w zakresie dożywiania” na lata 2024 – 2028. 

18. Uchwała w sprawie podwyższenia kryterium dochodowego uprawniającego do 

świadczenia pieniężnego z pomocy społecznej w formie zasiłku celowego na zakup 

posiłku i żywności dla osób objętych wieloletnim programem ,,Posiłek w szkole i w 

domu” na lata 2024-2028. 

19. Uchwała w sprawie określenia zasad zwrotu wydatków w zakresie dożywiania w formie 

posiłku albo świadczenia rzeczowego w postaci produktów żywnościowych dla osób 

objętych wieloletnim programem ,,Posiłek w domu i w szkole” na lata 2024-2028. 

20. Uchwała zmieniająca uchwałę w sprawie szczegółowych warunków przyznawania i 

odpłatności za usługi opiekuńcze i specjalistyczne usługi opiekuńcze, z wyłączeniem 

specjalistycznych usług opiekuńczych dla osób z zaburzeniami psychicznymi oraz 

szczegółowych warunków częściowego lub całkowitego zwolnienia od opłat, jak również  

trybu ich pobierania. 

21. Uchwała w sprawie ustalenia wysokości ekwiwalentu pieniężnego dla strażaków 

ratowników ochotniczych straży pożarnych i kandydatów na strażaków ratowników 

ochotniczych straży pożarnych z terenu gminy Góra. 

22. Uchwała w sprawie przystąpienia do sporządzenia miejscowego planu zagospodarowania 

przestrzennego Gminy Góra, obręb Sułków. 

23. Informacja o stanie realizacji zadań oświatowych Gminy Góra za rok szkolny 2022/2023. 

24. Informacja o złożonych oświadczeniach majątkowych Radnych Gminy Góra. 

25. Informacja o złożonych oświadczeniach majątkowych pracowników UMIG w Górze, 

kierowników gminnych jednostek organizacyjnych, dyrektorów komunalnych osób 

prawnych za rok 2021. 

26. Interpelacje i zapytania Radnych. 

27. Odpowiedzi na interpelacje i zapytania Radnych. 

28. Wolne głosy i wnioski. 

29. Zamknięcie obrad. 

Pani Burmistrz Irena Krzyszkiewicz poprosiła o zmianę porządku obrad, aby zamienić punkt 

13 z punktem 14, a punkt 14 z punktem 13. Ta zmiana jest bardzo istotna i ważna,  zgodnie  

z nowelizacją ustawy o rewitalizacji najpierw powinniśmy wyznaczyć określić zasady 

wyznaczenia składu Komitetu, a później przyjąć Gminny Program Rewitalizacji i taka jest moja 

intencja i bardzo proszę o wyrażenie zgody i zamianę tych punktów. Dziękuję bardzo. 

W związku z propozycją zmian rozpoczęto procedurę głosowania nad zmianą porządku obrad.  

Radni jednogłośnie 13 głosami za przyjęli zmieniony porządek obrad. 

Po zmianach porządek obrad przedstawiał się następująco: 

1. Otwarcie. 

2. Przyjęcie protokołu z obrad LXVI sesji w dniu 28 września 2023 r. 

3. Przyjęcie protokołu z obrad LXVII sesji w dniu 20 października 2023 r. 

4. Sprawozdanie Burmistrza Góry z działalności w okresie międzysesyjnym. 

5. Uchwała w sprawie stawek podatku od nieruchomości Gminy Góra na rok 2024. 
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6. Uchwała w sprawie określenia wysokości stawek oraz sposobu poboru opłaty targowej 

na terenie Gminy Góra. 

7. Uchwała w sprawie emisji obligacji komunalnych oraz zasad ich zbywania, nabywania  

i wykupu. 

8. Uchwała zmieniająca uchwałę budżetową Gminy Góra na rok 2023. 

9. Uchwała zmieniająca wieloletnią prognozę finansową Gminy Góra. 

10. Uchwała zmieniająca uchwałę w sprawie udzielenia pomocy finansowej dla 

Województwa Dolnośląskiego. 

11. Uchwała w sprawie ogłoszenie jednolitego tekstu uchwały w sprawie wyboru metody 

ustalenia opłaty za gospodarowanie odpadami komunalnymi oraz ustalenia wysokości 

stawki tej opłaty. 

12. Uchwała w sprawie ogłoszenie jednolitego tekstu uchwały w sprawie regulaminu 

utrzymania czystości i porządku na terenie Gminy Góra. 

13. Uchwała w sprawie określenia zasad wyznaczania składu oraz zasad działania Komitetu 

Rewitalizacji Gminy Góra. 

14. Uchwała w sprawie przyjęcia Gminnego Programu Rewitalizacji Gminy Góra na lata 

2021-2028. 

15. Uchwała w sprawie przyjęcia sprawozdania z realizacji w latach 2021-2022 Gminnego 

Programu Opieki nad Zabytkami na lata 2021-2024 dla Gminy Góra. 

16. Uchwała w sprawie Programu współpracy Gminy Góra z organizacjami pozarządowymi 

oraz podmiotami prowadzącymi działalność pożytku publicznego na rok 2024. 

17. Uchwała w sprawie ustanowienia wieloletniego programu osłonowego ,,Pomoc Gminy 

Góra w zakresie dożywiania” na lata 2024 – 2028. 

18. Uchwała w sprawie podwyższenia kryterium dochodowego uprawniającego do 

świadczenia pieniężnego z pomocy społecznej w formie zasiłku celowego na zakup 

posiłku i żywności dla osób objętych wieloletnim programem ,,Posiłek w szkole i w 

domu” na lata 2024-2028. 

19. Uchwała w sprawie określenia zasad zwrotu wydatków w zakresie dożywiania w formie 

posiłku albo świadczenia rzeczowego w postaci produktów żywnościowych dla osób 

objętych wieloletnim programem ,,Posiłek w domu i w szkole” na lata 2024-2028. 

20. Uchwała zmieniająca uchwałę w sprawie szczegółowych warunków przyznawania i 

odpłatności za usługi opiekuńcze i specjalistyczne usługi opiekuńcze, z wyłączeniem 

specjalistycznych usług opiekuńczych dla osób z zaburzeniami psychicznymi oraz 

szczegółowych warunków częściowego lub całkowitego zwolnienia od opłat, jak również  

trybu ich pobierania. 

21. Uchwała w sprawie ustalenia wysokości ekwiwalentu pieniężnego dla strażaków 

ratowników ochotniczych straży pożarnych i kandydatów na strażaków ratowników 

ochotniczych straży pożarnych z terenu gminy Góra. 

22. Uchwała w sprawie przystąpienia do sporządzenia miejscowego planu zagospodarowania 

przestrzennego Gminy Góra, obręb Sułków. 

23. Informacja o stanie realizacji zadań oświatowych Gminy Góra za rok szkolny 2022/2023. 

24. Informacja o złożonych oświadczeniach majątkowych Radnych Gminy Góra. 
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25. Informacja o złożonych oświadczeniach majątkowych pracowników UMIG w Górze, 

kierowników gminnych jednostek organizacyjnych, dyrektorów komunalnych osób 

prawnych za rok 2021. 

26. Interpelacje i zapytania Radnych. 

27. Odpowiedzi na interpelacje i zapytania Radnych. 

28. Wolne głosy i wnioski. 

29. Zamknięcie obrad. 

 

Ad. 2  Przyjęcie protokołu z obrad LXVI sesji w dniu 28 września 2023 r. 

W związku z brakiem pytań rozpoczęto procedurę głosowania.  

Radni 13 głosami za jednogłośnie przyjęli protokół. 

 

Ad. 3  Przyjęcie protokołu z obrad LXVII sesji w dniu 20 października 2023 r. 

W związku z brakiem pytań rozpoczęto procedurę głosowania.  

Radni 13 głosami za jednogłośnie przyjęli protokół. 

 

Ad. 4  Sprawozdanie Burmistrza Góry z działalności w okresie międzysesyjnym. 

Pani Burmistrz Irena Krzyszkiewicz: Panie Przewodniczący, Panie i Panowie Radni, Szanowni 

Państwo  w tym okresie międzysesyjnym, czyli od 29 września do dnia dzisiejszego wydałam 

aż 49 zarządzeń, te zarządzenia głównie dotyczyły powołania komisji przetargowej, jak 

Państwo wiecie, zbliża się koniec roku, a tych inwestycji do realizacji mamy mnóstwo, na 

kwotę ponad 25 milionów złotych. Również zmieniający plan dochodów i wydatków budżetu, 

zmieniające zarządzenie w sprawie udzielenia zamówień publicznych czy nabycia 

nieruchomości przez Gminę Góra, czy też zbycie nieruchomości cały wykaz i jeśli chodzi  

o zarządzenia macie państwo w BIP-ie, jeśli ktoś jest zainteresowany, to może prześledzić na 

tej stronie. Jeśli chodzi o zamówienia publiczne, nie będę tutaj wspominać o inspektoratach 

nadzoru, natomiast te, które ogłosiliśmy, wyłoniliśmy, bądź trwa badanie ofert z takim jednym 

z istotnych to jest Zimowe utrzymanie dróg gminnych, też ogłosiliśmy przetarg, termin 

składania ofert upłynął już 19 października i wpłynęła jedna oferta, wygrała firma Drogomel 

za kwotę 436 981,20 zł. Następnie „Wykonanie robót budowlanych w ramach zadania 

inwestycyjnego wymiana nawierzchni chodników ulica Kościuszki”, przypomnę, że to są 

pieniążki z Rządowego Funduszu Inwestycji Drogowych, termin składania ofert upłynął  

21 listopada, przed otwarciem ofert wpłynęły 2 oferty, oferta z najniższą to jest 585 180,30 zł, 

najwyższa 620 267,95 zł, w tej chwili trwa badanie ofert. Mamy mało czasu, musimy do  

15 grudnia wyłonić wykonawcę, który rozpocznie realizację zadań i zakończenie inwestycji  

w następnym roku 2024. Również przypomnę, że otrzymaliśmy środki finansowe na drugi etap, 

jeśli chodzi o ulicę Kościuszki i też on będzie równolegle realizowany. Natomiast jeśli chodzi 

o przygotowaniu przetargi, no przede wszystkim kolejne środki finansowe, które otrzymaliśmy 

z Polskiego Ładu, to kwota przypomnę 2 miliony złoty i jest w przygotowaniu praktycznie 

przed sesją podpisałam już ogłoszenie przetargu, mianowicie na „Modernizację wymiana 
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nawierzchni jezdni, chodników ulica Sienkiewicza w miejscowości Góra,  przebudowa drogi 

ul. Zapłocie w miejscowości Czernina i przebudowa parkingu przy ulicy Głogowskiej  

w miejscowości Góra”, to zadanie też chcemy w tym roku wyłonić wykonawcę i realizacja, tak 

kwiecień-maj przyszłego roku 2024. Natomiast jeśli chodzi o „Opracowanie Programu 

Funkcjonalno – użytkowego” Przypomnę, że otrzymaliśmy również środki finansowe na 

„Modernizację oczyszczalni ścieków” i również tutaj dofinansowanie jest dość duże, aż 95%, 

udział nasz to jest tylko 5%. Wcześniej przypomnę, że zrobili również remonty, czyli 

dokonaliśmy modernizacji stacji uzdatniania wody, również za ostatnie lata wykopaliśmy 

dodatkową studnię, także nie mamy problemów jeśli chodzi o wodę. Jeśli chodzi o również 

stacje uzdatniania wody również jest zmodernizowana, natomiast czasami bywa tak, że  

w okresie letnim są 2 zbiorniki i ilość wody, którą wykorzystujemy do różnych celów i do 

podlewania, napełniania basenów, szybciej wykorzystujemy aniżeli zdążą się napełnić 

zbiorniki i może być czas, że brakuje w granicach 4 godzin, żeby nastąpiła dostawa wody, bo 

potrzebuje zbiornik ten drugi, żeby się wypełnić 4 godziny. Jeśli on się wypełni, zaraz 

spuszczamy tą wodę z powrotem, natomiast zawsze tym problemem była oczyszczalnia 

ścieków. No cieszymy się bardzo, że te środki finansowe 8 milionów otrzymaliśmy i będziemy 

rozpoczynać najpierw wyłonienie wykonawcy na program funkcjonalno-użytkowy, osoba, 

która wygra przetarg, bo wpłynęły 3 oferty, trwa badań ofert, myślę, że poniedziałek-wtorek 

już podpisze umowę, jeśli chodzi o program funkcjonalno-użytkowy i później ogłaszamy 

„Przetarg zaprojektuj Wybuduj” w związku z tym inwestycja powinna się skończyć,  

bo rozłożyliśmy ją na tak zwane lata czyli 3 lata 2023, czyli ogłoszenie przetargu program 

funkcjonalno-użytkowy 2024 dajemy czas na opracowanie dokumentacji do lipca 2024  

i wybudowanie początek 2024-2025 zakończenie tej inwestycji. Dla nas to jest bardzo istotne  

i ważne, jeśli chodzi o wodę czy ścieki, to jest nie ukrywam jest to pierwsza potrzeba, jak nie 

ma wody, to są naprawdę wielkie problemy, stąd te środki, które będą przekazane będą 

wykorzystane i na pewno z tym problemem sobie poradzimy przystępując w następnych latach 

do kolejnej modernizacji stacji oczyszczalni ścieków. Moi Państwo, jeśli chodzi o informacje 

ze sprzedaży gruntów, cieszymy się bardzo, bo wreszcie sprawy, które toczyły się przez kilka 

nawet kilkanaście lat, finalizują się i coraz większe jest zainteresowanie ze strony inwestorów. 

Jak inwestor przychodził do nas i pytał o działkę o kupno, to też pytał pierwsze pytanie, czy 

jest drugostronne zasilanie energetyczne? Mówiliśmy, że nie ma, trwało to wiele lat, bo tak 

naprawdę rozpoczęliśmy inicjatywę, jeśli chodzi o drugostronne zasilanie energetyczne 

kilkadziesiąt lat wcześniej. Natomiast w 2009 już została opracowana koncepcja, jeśli chodzi  

o drugostronne zasilanie energetyczne, tak naprawdę ponad 8 lat trwało przygotowanie 

dokumentacji do realizacji tej inwestycji i cieszymy się bardzo, że 6 listopada właśnie tego roku 

firma Elbud, która została wyłoniona w drodze przetargu, wygrała ten przetarg w 2013 roku, 

2015 zaczęła realizować, bo miała formę Zaprojektuj-wybuduj i od 6 listopada już zaczynają 

się prace. Jak Państwo widzicie od Starej Góry czy jak jeździcie na Rawicz, składane są już 

materiały budowlane, które będą służyć do drugostronnego zasilania energetycznego. Ta druga 

nitka będzie pociągnięta od strony Rawicza przez Bojanowo do Miejscowości Góra, prace 

związane z drugostronnym zasilaniem energetycznym opóźniały się. Kto realizuje wielkie 

przedsięwzięcie, wielką inwestycję wie, ile zajmuje otrzymanie uzgodnień, a jeśli jeszcze jest 

położony na Natura 2000, albo na ścisłej strefie konserwatorskiej, albo linia idzie jeszcze przez 

drogą leśną, tak jak ta albo są różne służebności, jak już się wydawało, że mieliśmy w ręku  

i Elbud powinien rozpocząć pracę budowlane to się okazało, że 9 tutaj z naszej gminy, 

mieszkańców, przedsiębiorców również odwołało się do Wojewody, że nie zgadzają się  

z naliczonym odszkodowaniem, że korytarz, który idzie drugostronnym zasilaniem przechodzi 
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przez ich pola i żądają więcej i znowu procedura się prawie o 9 miesięcy opóźniła, bo  

6 miesięcy rozpatrzenie wniosku znowu kolejne odwołanie i ktoś może mówić: „No tak Pani 

Burmistrz obiecała, że będzie drugostronne zasilanie”, Ja jako gmina nie Jestem inwestorem, 

Ja nie realizuję, inwestorem jest firma Elbud, gmina do tego nie dokłada. My jako gmina po 

prostu zabiegaliśmy tylko o środki finansowe, żeby ta inwestycja została szybciutko 

zrealizowana i wracając tutaj do mojego sprawozdania wracam do tego, że zaczęło się większe 

zainteresowanie, jeśli chodzi o działki również jeśli chodzi o działki położone przy obwodnicy. 

Ogłosiliśmy przetarg na działkę, trzy osoby przystąpiły, cena wywoławcza tej działeczki to była 

1 100 000 zł, to działka około 3 ha i w przetargu kwota uzyskana brutto to jest 2 596 923 zł, 

więc działeczka osiągnęła wartość zdecydowanie większą, także ten przedsiębiorca, który 

wygrał, mówi, że gdyby jeszcze była możliwość, to dalej by się bił, ponieważ ta działka jest 

bardzo istotna, bo ma pomysł, co tam będzie założone, oczywiście to jest działka pod usługi, 

następne działeczki, które wystawiliśmy, to jest w styczniu już odbędzie się przetarg, bo 

wartość ich jest wielka, czyli próg europejski obejmuje w związku z tym styczeń-luty kolejne 

środki powinny tutaj wpłynąć, kolejne również i zainteresowanie. Jeszcze, żeby było 

zainteresowanie moi Państwo ze strony tych mieszkańców, którzy nie mają pracy, głównie 

mężczyzn, to cieszyłabym się bardzo, bo firma Elbud, która buduje drugostronne zasilanie, 

zatrudni 100 nawet 200 osób do pracy. Dawaliśmy ogłoszenia i w tamtym roku i wcześniej 

przez Facebook na rękę płacą około 5 000 zł, Pan Dyrektor Borkowski jest otwarty, nie ma tutaj 

znaczenia, jeśli chodzi o wykształcenie. Nie ukrywam, że podjęłam kroki, żeby poszukać  

w powiecie górowskim ludzi, którzy się zgłoszą i nie trzeba z Poznania ściągać ludzi tylko tu, 

ponieważ bezrobocie jest 14% i Moi Państwo, nie uwierzycie, że udało mi się znaleźć 5 osób, 

pozostawię to bez komentarza. Firma daje zatrudnienie nawet i na czas stały, ponieważ nie 

tylko będzie realizowała w Górze zadania, ale i na terenie również całej Polski. Jeśli ktoś jest 

zainteresowany i widzę, dzisiaj jest większa grupa mieszkańców na sesji, to też ogłosić jak ktoś 

szuka pracy, zgłosić się do Sekretariatu, Pani Sekretarka czy do Pana Piotra Głowackiego Pana 

Naczelnika przekażemy numer komórkowy bezpośrednio do Dyrektora Pana Borkowskiego, 

jeśli chodzi o zatrudnienie, bo w dalszym ciągu potrzebują ludzi do pracy. Dochód ze sprzedaży 

w tym okresie międzysesyjnym dla gminy wynosi 2 126 470 zł, również w okresie 

międzysesyjnym rozłożyłam bądź odroczyła na raty zobowiązania dla osób, czy mam czytać, 

dla kogo, bo to są rozłożone i odroczone, to znaczy i tak wpłyną z powrotem do budżetu. Czy 

państwo sobie życzycie, jakie firmy, jakie nazwiska? Nie. Odroczona bądź rozłożona na raty to 

jest kwota 21 600 zł w związku z przejściową trudną sytuacją. Natomiast jeśli chodzi o środki 

finansowe, które wydaliśmy na uchodźców, te środki pochodzą z budżetu Wojewody, bądź też 

i z budżetu własnego, to z dniem 29 września 2023 zostały uchylone już decyzje Pana 

Wojewody i nie mamy na terenie gminnych tutaj własności, ośrodków już uchodźców  

z Ukrainy i jeszcze oni są w mieszkaniach prywatnych. Powiem tylko tak, że łączna kwota, 

która była przeznaczona dla uchodźców to jest zakwaterowanie, wyżywienie, środki czystości 

i higieny osobistej 691 000 zł świadczenia dla osób prywatnych to jest 248 wniosków, łącznie 

wydaliśmy tutaj 2 092 000 zł. Jeśli chodzi również o sprawy dotyczące Ochotniczych Straż 

Pożarnych jest Komendant Ochotniczej Straży Pożarnej, chcę bardzo serdecznie podziękować 

Komendantowi, proszę te podziękowania przekazać wszystkim ochotnikom, za wzorową 

służbę, za starania, za wspieranie również za pozyskiwanie środków z zewnątrz kwota, którą 

Ochotnicze Straże Pożarne w tym ostatnim czasie pozyskały, to jest kwota 140 590,43 zł, także 

wielki ukłon, zawsze tutaj radni są bardzo otwarci, ja również jeśli chodzi o pomoc, każda 

wasza złotówka mówi o tym, że mamy również tą złotówkę zabezpieczyć i wspierać, dzisiejsza 

uchwała jest tego wyrazem przygotowana również na ekwiwalent, wzrost ekwiwalentu również 
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dla Ochotniczej Straży Pożarnej, aczkolwiek na Komisji mówiłam, że Jestem pełna uznania też 

wyrazy wielkiego szacunku i uznania dla Was, ponieważ wiem, że te środki finansowe 

większości z Was nie bierzecie do kieszeni, tylko po prostu składacie i przekazujecie te środki 

na zakup wyposażenia sprzętu Ochotniczej Straży Pożarnej, więc no mówię o tym głośno 

serdecznie dziękuję, że nie tylko nie tylko wykonujecie wzorowo, ale jesteście również 

pasjonatami tego, co robicie, a my przez tą śpimy spokojnie, mając taką Ochotniczą Straż 

Pożarną czy Powiatową. Tutaj też również podziękowania w kierunku policji, ponieważ każde 

zdarzenie, które się dzieje, które zgłosimy, jest reakcja od razu, więc bardzo się cieszę, mimo 

że też macie trudną sytuację z tego względu, że no liczba zatrudnionych powinna być 

zdecydowanie większa, ale w tym składzie sobie radzicie, stąd również podjęliśmy wcześniej 

uchwałę o przekazaniu działki 70 arowej na potrzeby policji, niebawem będzie już akt 

notarialny w tym piśmie w tym porozumieniu z Komendą Wojewódzką zaznaczyłam nalegają, 

żeby 5 lat na wybudowanie komendy, uparłam się, że 4 lata, bo jeśli jak w 4 lata nie wybudują 

komendę, to te działkę, którą przekazujemy z powrotem zabieramy, w związku z tym myślę, 

że tutaj się zgodzą na te 4 lata prowadzimy negocjacje już niebawem wyznaczymy termin  

u notariusza na przekazanie tej działki, także też dziękuję tutaj wszystkim radnym, że podnieśli 

rękę i że jednak ten budynek będzie wybudowany na Osiedlu Kazimierza Wielkiego, blisko 

Ośrodka Rehabilitacji Dzieci Niepełnosprawnych i myślę, że powstanie już w ciągu tych 4 lat 

nie odpuścimy tu z Panią Starostą, będziemy tutaj wspierać jak najbardziej. Jak udało nam się 

również, żeby Minister wyraził zgodę na przejęcie działki, bo tak jak mówiłam, policja ma 

specyficzne czy straż przepisy, gmina już dawno chciała tą działkę przekazać, ale na przyjęcie 

tej darowizny moi Państwo to musi wyrazić zgodę Minister Spraw Wewnętrznych  

i Administracji, bo jeśli nie wyrazi zgodę na przyjęcie darowizny to Komenda Wojewódzka nie 

może przejąć od nas tej działki, a wyrażenie zgody przez Pana Ministra powoduje to, że trzeba 

zabezpieczyć środki finansowe na wybudowanie komendy. Udało się tutaj i też dziękuję 

posłom, którzy się zaangażowali w to, że 9 października już Minister podpisał zgodę na 

przejęcie tej działki i możemy dalej procedować, także się cieszymy, że budynek, który źle 

wygląda na tle innych budynków w mieście również będzie miał swoją świetność, a przede 

wszystkim policja będzie pracować w takich warunkach, w jakich powinna pracować, czyli 

godziwych, także jeszcze raz serdecznie tutaj gratuluję i dziękuję i będziemy tutaj czynić 

starania, żeby tą działkę przejąć. W ostatnim czasie robiliśmy również kontrole spalania 

odpadów w jednym przypadku wykazało tylko uwagi, ale pozostałych bez uwag, jeśli chodzi  

o czystość i porządek, po raz kolejny zobowiązaliśmy do uporządkowania terenu Krajowy 

Ośrodek Wsparcia Rolnictwa we Wrocławiu do uporządkowania terenu, mówię o tym obrębie 

Ryczeń tak o zalewie, no ciągle jest tych papierów, tych odpadów, czasami też tutaj prosimy  

i jakoś sprzątamy, ale to jest nie nasz teren, to jest Krajowego Ośrodka Wsparcia Rolnictwa  

i kolejny sygnał, że mają uporządkować, bo też będziemy musieli nakładać kary, jak nie 

uporządkują ten teren. Wszyscy myślą, że ten teren należy do Gminy Góra i gdziekolwiek 

jedzie, to za wszystko jest odpowiedzialna Pani Burmistrz, czy dobrze, czy źle odpowiedzialna 

jest Burmistrz, a tak Moi Państwo nie jest. Podobnie jest jak z budową, teraz obwodnicy Góry 

trasa Góra-Jastrzębia, wiadomo, że część chodnika zostało rozebranego, jak mają się chociażby 

z miejscowości Jastrzębiej do Góry ruszać właściciele, którzy poruszają się na rowerach, 

czasami osoby przyjeżdżają do apteki, żeby kupić, bo jest zakaz postawiony od razu zakaz 

poruszania się rowerem. Oczywiście wczoraj miałam dzień interesanta, interesant zgłosił ten 

problem odwrotnie reagowałam, rozmawiałam osobiście i z Panem Marszałkiem i Dyrektorem 

Dolnośląskiej Służby Dróg i Kolei, także można tutaj ogłosić, bo jest Pan Sołtys Jastrzębiej, że 

dzisiaj najpóźniej jutro znaki zostaną już zakrytej „Nie dotyczy rowerzystów”, mogą spokojnie 
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tą drogą z Jastrzębiej do Góry i z Góry do Jastrzębiej jeździć, więc ta sprawa jest również 

załatwiona. Ja proszę tylko o cierpliwość i wytrwałość, jeśli chodzi o budowę obwodnicy, sami 

Państwo wiecie, że miała być wybudowana w 2018 roku, jednakże poprzedni Wojewoda 

dwukrotnie uchylił i nie dał pozwolenia na budowę tej obwodnicy, realizacja tego zadania jest 

do czerwca 2027. Dobra wiadomość również dla mieszkańców, którzy mieszkają na trasie drogi 

323 z Góry do Leszna, właśnie wpłynęły oferty na opracowanie dokumentacji na przebudowę 

całej drogi 323, czyli z Góry do Leszna, ta droga będzie całkowicie wykonana na nowej 

konstrukcji będą wykonane 2 ronda, jedno rondo na wysokości Sławęcic, czyli ten ostry zakręt 

dawny budynek Pana Radnego Przybylskiego tak przy budynku, a drugie rondo będzie na 

wysokości Chróścina - Witoszyce. Ze względu na uzgodnienia również decyzję środowiskową 

i raport o na oddziaływanie, opracowanie dokumentacji potrwa do 24 miesięcy, liczba ofert 

dość duża wpłynęła, trwa badanie ofert i już niebawem Dolnośląska Służba Dróg i Kolei wyłoni 

wykonawcę na opracowanie dokumentacji, a później na budowę. Budowa miała się 

zdecydowanie wcześniej rozpocząć i zakończyć już w 2024, ale okazało się, że służby 

Dolnośląskiej Służby Dróg i Kolei dokładnie zbadały nośność tej drogi, bo droga miała być 

budowana tak jak z Leszna w kierunku tutaj Góry, czyli od strony Wielkopolski, czyli wymiana 

sfrezowanie, nowa nakładka asfaltowa, okazało się, że niestety, jeśli chodzi o nośność drogi, 

nie może być budowana, że sfrezowana i nowa nakładka asfaltowa, bo przy tym ciężarze 

samochodów ciężarowych i niestety ona by się rozleciała za 2-3 lata, więc będzie w ogóle 

całkowicie ona i tak jakby od podstaw budowana na nowej konstrukcji i stąd właśnie zmiana 

decyzji, że wykonanie dokumentacji, a później budowa, ponieważ nie można tego wykonać tak 

ad hoc, jakby się chciało. Natomiast droga w kierunku Rawicza 324 dalej będzie realizowana, 

ale odcinkami tak 1 kilometr 1,5 tak, żeby dobrnąć do Rawicza, a potem w stronę 

Szlichtyngowej, także ona też jest ujęta tutaj w planach. Ogólnie Pan Marszałek przeznaczył 

na drogi, który znajdują się tutaj na naszym terenie około 80 milionów złotych, z tego jest  

42 miliony budowa obwodnicy, także następny temat również jest zakończony, jeśli chodzi  

o światłowody, pierwszy etap światłowodów się zakończył. Kilka dni temu miałam spotkanie 

z następną firmą, która będzie ciąg dalszy realizowała światłowodów tu wspólnie z Panem 

Naczelnikiem Głowackim udostępnimy adresy, numery domów tak, w których jeszcze nie ma 

światłowodów i firma właśnie w tych miejscach, gdzie nie jest światłowód, bądź  

w miejscowościach nie jest zrobiona, będzie kontynuowała. Tutaj obliczają, że czas realizacji 

rozpoczęcia zakończenia inwestycji powinna się zakończyć do końca 2024 roku, także na 

bieżąco będziemy mieć spotkania, jeśli Państwo gdzieś nie macie światłowodów, nie było to 

zgłoszone, proszę do Wydziału Planowania i Realizacji Inwestycji zgłaszać my te adresy, 

będziemy przekazywać firma będzie realizować, żeby również te światłowody jak najszybciej 

zakończyć. Moi Państwo w tym ostatnim również czasie miałam wiele spotkań, mianowicie 

brałam udział w posiedzeniu Komitetu Sterującego, które odbyło się w Legnicy, to było na 

początku października w związku z budową tak jak Państwu wspominałam ścieżki rowerowej, 

niebawem będziemy ogłaszać po ogłoszeniu już przyjęciu budżetu przetarg na dokumentację, 

budujemy ścieżkę rowerową. Zaczyna się tak jak mówiłam z Góry tutaj od Armii Polskiej  

i Lipowa, w Jodłową wchodzimy, później w Starogórską, a później idziemy prawą stroną  

w kierunku Ryczenia i prawą stroną idziemy w kierunku Jemielna, to już we współpracy  

z innymi gminami i powiatem oczywiście górowskim i w kierunku Lubina. To jest w ramach 

Zintegrowanych Inwestycji Terytorialnych dla tego obszaru. Natomiast druga ścieżka  

i uchwałę dzisiaj też będę prosić Państwo o dofinansowaniu, bo będziemy udzielać pomocy 

finansowej dla Marszałka Województwa Dolnośląskiego na realizację tak zwanej cyklostrady. 

Cyklostrada na terenie naszej gminy będzie obejmować 19 kilometrów, będzie się zaczynać od 
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granic Wąsosza, będzie dochodzić do Kłody Górskiej, dawną tą ścieżką, którą już 

wybudowaliśmy z Kłody Górskiej do Góry. Odcinek cyklostrady już wybudowaliśmy 2 km 

200 m, czyli od Góry w kierunku Sławęcic, później idzie cyklostrada Sławęcice w kierunku 

Strumiennej i ze Stumiennej Gmina Niechlów i łączy się po dawnym torowisku do Głogowa, 

to w porozumieniu z Prezydentem Głogowa ta ścieżka ma być wybudowana w ciągu 2 lat. 

Dokumentacja, jeśli chodzi o przetarg jest dość obszerna, bo ponad 1 200 000 zł, to jest duża 

dokumentacja, po opracowaniu dokumentacji będą nabory na właśnie realizację tej cyklostrady. 

Zakłada się, że ścieżka ta powinna powstać w ciągu 2 lat, stąd ta uchwała i stąd dyskusja na 

komisjach o przekazaniu tych środków, część środków również przekaże Pani Starosta to jest 

kwota 199 000 zł, my ponad 400 000 zł i to wychodzi ponad 602 000 zł,  które musimy udzielić 

pomocy dla Marszałka. Również w Urzędzie Miasta i Gminy miałam spotkanie z Wojewodą 

Dolnośląskim, rozmawialiśmy wówczas o kolejnych inwestycjach, między innymi to była 

inwestycja dotycząca ul. Kościuszki, ponieważ te środki pochodzą z Rządowego Funduszu 

Inwestycji Lokalnej, czyli od Pana Wojewody. Natomiast w sali Widowiskowej Domu Kultury 

odbył się Dzień Edukacji wszystkim nagrodzonym nauczycielom, dyrektorom nagrodzonym 

również nagrodą ministra obecny tutaj Leszek Stecki Pan Dyrektor Witoszyc, serdecznie 

gratuluję Leszku, Nagroda Ministra to już jest naprawdę zobowiązaniem wielkim również 

wszystkim gratuluję, którzy tą nagrodę otrzymali, a z Liceum Pani Dyrektor Mielczarek 

otrzymała i również serdecznie gratuluję. Także mamy mocną kadrę, jeśli chodzi również  

o oświatę i to docenienie również na zewnątrz. W siedzibie Urzędu Marszałkowskiego 

spotkałam się z Panią Zastępcą, z Panią Dyrektor Infrastruktury z Panią Agnieszką Zakęś, 

rozmawiałyśmy o przetargu na tak zwaną kolejową komunikację autobusową zastępczą,  

w ubiegłym miesiącu liczba osób, które skorzystało z tej komunikacji to jest 2 982 osoby, to 

tylko świadczy o tym, jak potrzebna tutaj jest linia kolejowa. Przetarg został ogłoszony, powiem 

tak, że my zabezpieczyliśmy już środki finansowe te 25% naszego udziału na tą kolejową 

komunikację autobusową również 25% zabezpieczył powiat, 50% Pan Marszałek, ale okazuje 

się, że w przetargu kwoty są zdecydowanie niższe, więc zdecydowanie mniej będziemy płacić, 

a niżeli zabezpieczyliśmy tutaj w budżecie także po zatwierdzeniu budżetu będziemy te środki 

po prostu ściągać zgodnie z podpisanym porozumieniem. Ta kolejowa komunikacja 

autobusowa będzie działała do czasu uruchomienia linii kolejowej, czyli rewitalizacji linii 

kolejowej, bo słyszę również już takie, że to tylko na rok, że do końca grudnia, nie absolutnie 

porozumienie mówi nie później niż do 14 grudnia 2030 roku. Natomiast pierwszy pociąg  

z Góry według harmonogramu, który został opracowany i towarowy i osobowy ruszy w 2026 

roku. Harmonogram jest tak sztywny, że Pan Marszałek nie może sobie pozwolić odstąpić od 

realizacji tej inwestycji, ponieważ udało nam się z Ministrem jeszcze obecnym Adamczykiem, 

Ministrem Infrastruktury otrzymać 20 milionów dofinansowania do wybudowania wiaduktu 

kolejowego. Także koncepcja wybudowania wiaduktu kolejowego i rewitalizację linii miała 

być zrobiona do 30 marca tego roku i została wykonana i to było przedmiotem rozmów i w tej 

chwili ogłaszają przetarg już na rewitalizację linii kolejowej wiaduktu kolejowego w formie na 

podstawie koncepcji zaprojektuj i wybuduj. Jeśli wykonawca nie zostanie wyłoniony do 

grudnia 2024 roku na rewitalizację linii kolejowej Pan Marszałek będzie musiał do ministerstwa 

oddać 20 milionów, natomiast nie może sobie pozwolić na tak zwaną tą rozrzutność. W związku 

z tym od momentu, bo porozumienie obowiązuje do grudnia 2024 od momentu wyłonienia 

wykonawcy, porozumienie zostanie przedłużone do czasu wykonania tej inwestycji. Również 

dla nas bardzo ważnej, w tej chwili też taką komunikacja autobusowa kolejowa jest bardzo 

istotna, bo kupując bilet w Górze możemy wykupić do każdej miejscowości, gdzie chcemy 

jechać i do Warszawy, i do miasta, nawet europejskiego. Także to jest też ułatwienie, bo jest  
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8 kursów w jedną stronę i 8 kursów w drugą stronę, także też się z tego powodu cieszymy  

z Panią Starostą, że mieszkańcy już nie są w tej chwili wykluczeni komunikacyjnie, często 

padają pytania, dlaczego się w Zaborowicach na przykład nie zatrzymuje ten autobus czy  

w innych miejscowościach? Tak jak powiedziałam nazywa się kolejowa komunikacja 

autobusowa, czyli jeździ tak jak kolej, kolej również Góra – Bojanowo - Rawicz. Ja też 

przekazałam tutaj informację i do Starosty Rawickiego i również do Burmistrza Rawicza  

i Burmistrza Bojanowa, jak będziecie partycypować w kosztach, to być może Marszałek od 

następnego roku sprawi, że w Zaborowicach się będzie zatrzymywać? Nie może być tak, że 

Gmina Góra płaci i Powiat Górowski płaci, a Powiat Rawicki czy Gmina Bojanowo nie płaci  

a autobus zatrzymuje się w Zaborowicach. Wszyscy partycypują w kosztach, jeśli będą to być 

może Pan Marszałek rozważy, czy jest możliwość taka, żeby się ten autobus zatrzymywał. Moi 

Państwo, jeśli chodzi również o sprawy dotyczące tej linii, to gościłyśmy tu z Panią Starostą 

Telewizję Wrocław i też udzielaliśmy również tutaj takiego wywiadu, taki mały też film 

promocyjny był na te na tematy dotyczące Góry. Odbyły się Obchody Narodowego Święta 

Niepodległości, bardzo dziękuję za liczne przybycie zarówno tutaj delegacji Radnych, Pana 

Przewodniczącego, mieszkańców, a przede wszystkim stowarzyszeń, partii politycznych. 

Naprawdę trzeba tutaj oddać, że serce się raduje, że w tym dniu czuliśmy taką prawdziwą 

radość, taki powiew patriotyzmu, młodzież szczególnie poczty sztandarowe nadają takiej rangi 

służby i policji, i straży i jeszcze te maluszki, takie fajne z Ochotniczej Straży Pożarnej  

w mundurach, to naprawdę serce się raduje i wszyscy mówimy tego dnia jednym językiem  

i tak powinno być, że ten dzień powinien być na 365 366 dni rozpisany, żebyśmy zawsze mówili 

tym jednym językiem. Szczególne podziękowania tutaj kieruję w stronę Dyrektora OKF-u Pana 

Ryszarda Wadera za zorganizowanie i jego całej j ekipy i wszystkim tym współorganizatorom 

za zorganizowanie w sposób wzorowy Biegu Niepodległości. Trzeba być bardzo złośliwym, 

żeby doszukać się czegoś, że coś było nie tak, brawo. Naprawdę było to zorganizowane na 

wysokim poziomie i mieszkańcy dopisali i zawodnicy dopisali, powiem Państwu, że to jest 

niesamowita promocja, jeśli chodzi o Gminę Góra i cały powiat górowski takie akcje, które się 

tutaj odbywają już od tylu lat i jeszcze na takim poziomie także jeszcze raz wyrazy wielkiego 

szacunku i uznania. Moi Państwo 21 listopada wspólnie z Panią Wiceburmistrz Magdaleną 

Głuszko odbierałam statuetkę Wzorowa Gmina. Powiem, że to jest wyróżnienie i dla nas to jest 

wielki prestiż, ponieważ skala zadań, którą wykonujemy, skala przedsięwzięć, które 

realizujemy, czy też inwestycji jest dość ogromna i za tymi zadaniami, które wykonujemy,  

kryją się przede wszystkim osoby. Osoby w postaci moich współpracowników, czyli całego 

urzędu, jednostek podlegających, radnych przede wszystkim, sołtysów, stowarzyszeń  

i praktycznie największy udział i to o tym mówiłam odbierając tą statuetkę, że bogactwem dla 

naszej gminy to są przede wszystkim mieszkańcy. Często powtarzam i to cytuję ustawę  

o samorządzie gminnym, że urząd jest dla mieszkańca, nie mieszkaniec jest dla urzędu. My 

mamy tą służebną rolę wobec mieszkańców i owoce tej pracy mogłam tutaj odebrać. Bardzo 

Jestem dumna z tego, bo to też jest niesamowita promocja jeśli chodzi o gminę, że znaleźliśmy 

się w gronie najlepszych samorządowców, nie tylko i samorządów województwa 

dolnośląskiego, ale i również na mapie Polski. Też miałam okazję za zasługi, zasługi państwa, 

bo wiadomo, że jedna osoba reprezentuje urząd, odebrać tytuł Wzorowego Samorządowca  

z każdego województwa został jeden samorządowiec wybrany, czyli 16 z całej Polski  

i chciałam w tym momencie serdecznie podziękować Wam za to, że wspieracie działania, że 

wierzycie w te działania chcę podziękować również wszystkim tym, którzy pogratulowali, bo 

to jest ciężka praca, to jest taka misja, no niektórzy bardziej byli zainteresowani, ile kosztowało, 

za ile kupiliśmy sobie tą Wzorową Gminę i Wzorowego Samorządowca? Powiem tak z budżetu 
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Gminy Góra nie wydaliśmy ani złotówki na ten cel. Regulamin jednoznacznie mówi, że etap 

przystąpienia do momentu wyłonienia Wzorowej Gminy jest bezpłatny, natomiast ta druga 

część, gdy gmina zostaje już Wzorową Gminą, tak zwany płaci opłatę promocyjną, czyli za 

nakręcenie filmu. Ten film został nakręcony zostanie nam przesłany i ten film będzie promował 

naszą gminę aż do 31 grudnia 2026, bo ten tytuł nadawany jest na 3 lata i nawet na ten film nie 

wydaliśmy ani złotówki z budżetu gminy. Ponieważ film zawiera elementy odnawialnych 

źródeł energii, film pokazuje również wiatraki, że gmina staje się gminą nowoczesną, całkowity 

koszt nakręcenie tego filmu promocyjnego to jest 8 000 zł netto i w całości te 8 000 zł netto 

pokryła zgodnie z umową firma Domrel, która wybudowała wiatraki. Ponieważ są również oni 

promowani na tym, że na terenie naszej gminy po prostu promują odnawialne źródła energii, 

mówię tą informację dla tych dociekliwych, którzy nie mogą spać z tego tytułu, że gmina 

musiała wydać środki finansowe, niektórzy tam mówią, 10 niektórzy 20, jakby tak dokładnie 

umieli czytać ze zrozumieniem to było napisane, że organizator może tak jest słowo napisane 

może prosić o środki finansowe na promocję. Dlatego w tym bardziej tytuł jest nieopłacony  

i nie z budżetu gminy, także jeszcze raz w tym momencie serdecznie Wam gratuluję, bo to jest 

zasługa Wasza i powiem tak, że każde słowa i te miłe i te nawet słowa krytyki powodują, że 

jeszcze mam większą energię do działania, żeby jeszcze więcej z Państwem ściągnąć środków 

finansowych, dla kogo? Dla mieszkańców i z każdym będę współpracować, nieważne, jaka 

będzie opcja polityczna, bo nie wolno się gniewać, na tych, bo nie dostaniemy wtedy ani 

złotówki. Rola Burmistrza jest jednoczyć, a nie dzielić i chcę jeszcze raz w tym momencie 

serdecznie wszystkim podziękować. Dziękuję bardzo. 

Pan Przewodniczący Rady Miejskiej Arkadiusz Szuper: Szanowni Państwo, chciałbym  

w imieniu radnych Pani Burmistrz bardzo serdecznie podziękować i oczywiście pogratulować, 

bo jest to naprawdę wyróżnienie, na które zasługuje Pani w 100 procentach. Jesteśmy dumni, 

że mamy takiego Burmistrza, jesteśmy dumni, że mamy takiego szefa, który potrafi nas 

zmobilizować i dzięki temu efekty możemy codziennie oglądać. Dziękuję bardzo. 

Pan sołtys Krzysztof Witko: autobus nie zatrzymuje się wszędzie i mieszkańcy nie mogą zdążyć 

wsiąść do autobusu.  

Pani Burmistrz: Panie sołtysie, pewnie pan jest tak przejęty tym drugim wystąpieniem, że nie 

słyszał pan to, co tłumaczyłam, bo mówiłam, że ta kolejowa komunikacja autobusowa jedzie 

tak jak pociąg jeździł Góra Bojanowo Rawicz i na tych stacjach może się zatrzymać. On nie 

może się spóźnić na pociąg, który jedzie, nie może się spóźnić na ten pociąg, który jedzie  

z Poznania do Wrocławia. Moi Państwo, tak naprawdę ten autobus powinien jeździć Góra 

Bojanowo, bo ten odcinek jest rewitalizowany linii kolejowej. Dziękuję.  

W związku z brakiem kolejnych pytań rozpoczęto realizację kolejnego punku porządku obrad.  

 

Ad. 5. Uchwała w sprawie stawek podatku od nieruchomości Gminy Góra na rok 2024. 

Pani Burmistrz: Moi Państwo odbyła się komisja, wszystkie komisje stałe, nie ukrywam, że 

zaproponowaliśmy tutaj z Panem Skarbnikiem stawkę podatku, mówię o tym podatku w tej 

tabeli, którą Państwo macie kwotę 13%  wzrostu, natomiast po dyskusji i wnioskach, które 

wpłynęły od Państwa, była propozycja, żeby obniżyć do 10% podatku, w związku z tym Radni 

na komisji jednogłośnie przegłosowali, żeby ta stawka w podatku była dziesięcio procentowa 

w tej tabeli, nie dotyczy to pozostałych opłat i pozostałych podatków. Także ja myślę, że tutaj 
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przewodniczący komisji wypowiedzą się, czy Pan Przewodniczący na ten temat, a później przy 

dyskusji będziemy dyskutować. Wnoszę o poprawkę z 13% na 10% o dokonanie poprawki. 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Pana Henryk Drozdowski przedstawił opinię 

Komisji w sprawie autopoprawki: Komisja 6 głosami za jednogłośnie zaopiniowała poprawkę. 

Dziękuję bardzo. 

Rozpoczęto procedurę głosowania nad autopoprawką Burmistrza Góry do uchwały w sprawie 

stawek podatku od nieruchomości Gminy Góra na rok 2024. 

Radni 13 głosami za jednogłośnie przyjęli autopoprawkę. 

Pan Sołtys Krzysztof Witko: Panie Przewodniczący, dziękuję za głos i proszę o cierpliwość  

i ja państwu starałem się nie przerywać i proszę mnie chwilkę poświęcić. Proszę. Proszę mnie 

też tutaj wysłuchać krótko, pół godzinki tam, rozluźniamy się, Witam też rolników, którzy 

przyszli do punktu piątego, pozostali rolnicy nie mogli przyjść, walczą w polu z pogodą  

z plonami, a ja tutaj o przedstawienie obecnej sytuacji w rolnictwie komisji, która się odbyła 

to, że się komisja odbyła, to jeszcze nic ważnego. To za prędko się odbyła ta komisji  

o przedstawienie sytuacji na rynku obecnie jak mamy w rolniczym w Gminie Góra i w kraju, 

jak się przedstawia, jest sytuacja w rolnictwie, bo będziecie Państwo głosować, mówię tutaj do 

państwa radnych, bo wszystko jest w ich rękach. Jakie sytuacje obecnie jest, mówię państwu, 

jesteście troszkę, nie będziemy się obrażać, jakby powiedział, że oderwanie od rzeczywistości 

w rolnictwie, to jest prawda, ale mamy tutaj rolnik, mamy radnych i sołtysów ze wsi.  Wstyd, 

że oni podniosą rękę albo zamierzali podnieść rękę. Zamierzali Wstyd, przedstawię państwu 

jaka jest sytuacja na rynku obecnie w rolnictwie, ile kosztuje żyto, czy któryś z panów radnych 

wie, ile kosztuje żyto obecnie podatek od tego liczymy połowę taniej 40 zł, a naliczacie nam 

90 czy tam 100. Proszę bardzo ja wam przywiozę po 50 nie ma gdzie w powiecie sprzedać 

zboża takie mamy powiat nie ma gdzie te punkty, które mamy podnosicie im podatki przed 

chwilą chcecie im podnieść im 10% a nam 21. Możecie, ale nie musicie podnieść, ale ja nie 

jestem tutaj państwo radni za obniżenie podatku, nie jestem za obniżaniem. Mam tutaj wszystko 

na papierze, żeby nie być gołosłownym jestem za tym, żeby to pozostało na tej stawce, co jest 

zaczęłam od tej ceny żyta wszystko mamy taniej, wszystko mamy taniej, to są papiery, nie 

kłamią dopłaty 50% niżej mamy rolnicy w powiecie Gmina Góra ma najniższe dopłaty, 

Jemielno ma wyższe Wąsosz, Niechlów, my od 2 lat mamy jako gmina może przypadek mamy 

najniższe OC nam zabrali przepraszam NW tym roku znowu nam zabrali, mamy połowę 

mniejsze dopłaty w telewizji, zawsze mówią, rolnicy mają tylko z dopłat żyją, 500 zł proszę 

sobie wziąć, tyle mamy dopłat. Zboże 50% taniej zboża mamy, wspominałem w Powiecie Góra 

nie ma gdzie sprzedać, nie mówię o gminie. Ja tu nie winię radnych, ale tylko mówię, ja wam 

przedstawiam sytuację, ludzie ci rolnicy co tu są, to są ostatni rolnicy nie ma już więcej  

w gminie mówię, pozostali nie mogą wykopać buraków, buraki, ale to później będzie następny 

punkt przemówienia, pół godziny mierzymy czas. Ziemniaki, dlaczego ziemniaki są takie 

drogie? Ja rolnik nie zarabiam nic na tych ziemniakach, wiecie dlaczego są drogie, bo ich nie 

ma, się nie urodziły. Dlatego jest taka cena, a te co się urodziły, proszę przyjechać do Jastrzębia 

tam jeszcze na polu stoją w wodzie stoją, proszę sobie wykopać za darmo. Jak wykopiesz? Jest 

tutaj, pani Katarzyna, nie będę ruszał nikogo dzisiaj. Ale Pani Katarzyna jest od tych wniosków 

suszowych. Skąd te wnioski suszowe się wzięły? Nie wiecie państwo radni, że susza jest  

w rolnictwie? Jeszcze nie dostaliśmy ani grosza za tą suszę. Nie wiadomo, czy dostaniemy, ale 

wnioski są nie my to wymyśliliśmy suszy to też jest bieda na wsi robi się bieda na wsi. To jest 
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to, ktoś tu jeszcze popatrzymy? Człowiek różne telewizje ogląda, o ten punkt, buraki. No 

żyjemy tutaj wszyscy rolnicy sieją buraki, ale nie wszyscy zebrali i nie  zbierzemy. Francja nie 

zebrała, Holandia i Góra też nie, oglądamy Holandia u nas to i woda na polach nasze pieniądze 

leżą w wodzie jeszcze, jadąc z Leszna parę osób dojeżdża z Leszna, z Rawicza dojeżdżają, 

wszystko wie. Nie ma tam kombajny w Glince kombajn pod wodą do buraków 7 traktorów  

i koparka wyciąga kombajn buraczany i wczoraj w Borszynie kombajn do kukurydzy w wodzie 

stoi nie może skosić to są nasze pieniądze i tutaj podniesienie tego podatku, Gmina Wąsosz 

obniżyła podatek, ja mam tutaj wytyczne z ministerstwa, oznaczenia to jest to z ministerstwa, 

Pan Tadeusz widział od Pana Sawickiego. Proszę Pana i tak samo mam tutaj dokumenty GUS 

liczy podatek, wy się trzymacie GUS-u cen GUSU nie ma problemu. Ja tutaj widzę ceny GUSU 

co roku podwyżka ale radni mogą obniżyć podatek albo zostawić w tej samej formie. Jesteśmy 

po to żeby zostawić w tej samej, żeby nie podnosić, żeby nie podnosić tego podatku VAT na 

razie prosimy. Gmina Wąsosz obniżyła, Gmina Rydzyna Panie Przybylski, nie wiem, czy pan 

wie, gdzie jest Rydzyna, ja wiem, gdzie jest obniżyła podatek są bogatsze gminy, oni obniżyli, 

a wy chcecie nam podnieść? Jakim prawem ja nie rozumiem, dlatego wam przedstawiam 

sytuację, jeśli rolnicy chcą coś dodać, mogą dodać, ale my nie jesteśmy, żeby się kłócić. Może 

ktoś odbierze, że Witko krzyczą? Nie ja wam tylko chcę przedstawić, jaka jest obecna sytuacja, 

jaka jest, my chcemy i będziemy was prosić państwo radni, mówię do radnych, dwóch nie ma. 

Ale oni też chyba tak o rolnictwie różnie wiedzą. Chodzi o to, nie można pozostawić na 

obecnym poziomie? Czego wy się boicie? Ręki nie podnieść, Panie Ciastoń, Pan jest ze wsi, 

Panie Dąbrowski, pani jest sołtysem, ja do pana apeluję tylko tak grzecznie mówię, grzecznie 

mówię, pan jest radnym. Kto pana wybrał? Kto was wybrał rolnicy, Pani Katarzyno, nie ma 

sołtysa, dobrze, jeśli zostaliście urażeni, proszę tu przyjść przeproszę, ale zostaliście państwo 

przez nas wybrani, mieszkańcy są bogactwem gminy, no są bogatsze, to mam wszystko 

zapisane, nagrane co tu Pani mówiła wszystko, ja tylko powtarzam. Nie wolno nas karać ludzie, 

weźmy się za ten rok jakoś przeżyjmy go razem, zacisnąć pasa. Ja nie Jestem przeciwko gminie, 

ja nie chcę obniżenia podatku. Może ktoś chce, ale żeby pozostawić na tym samym, już 

jesteśmy ukarani przez niskie ceny i przez pogodę. Nasze plony zostają na polu, koledzy macie 

coś jeszcze do dodania? Co wam jeszcze powiedzieć? No całą prawdę, no mówię całą prawdę. 

A już o nawozach nie będę wspominał, bo nawozy to tak samo jak podwyżka śmieci, ja nie 

mam nic do podwyżki śmieci ile ustalicie? Paliwo drożeje, trasa drożeje, dlatego śmieci mnie 

nie interesują. Też byłem zawsze przeciwny, ale nie tu nie jestem przeciwny obniżaniu. Jestem 

za pozostawieniem o pan też, panie Przybylski jest ze wsi radnych, zapomniałem o panu, tak 

no ale taka jest prawda? Ja apeluję, urodziłem się w mieście. I proszę pana, pan chce dyskusję 

ze mną prowadzić, właśnie chciałem tego uniknąć, Panie Przewodniczący, przepraszam,  

argumenty mam takie proszę wziąć pod uwagę naszą ciężką sytuację, ciężką, obecnie ciężką 

obecnie. I jak przegłosujecie, to chociaż pół na pół, pokażcie coś, że a nie 15, tak, może 13, 

może 10 do 3 przeciwny pan jest ze wsi też Pan Radny Kupiecki i jeśli to przegłosujecie, to 

proszę wykaz wystawić, państwo kochani wasza kadencja trwa jeszcze 4 miesiące. 

Przypominam wam 4 miesiące, jeśli przegłosujecie nam te podatki, proszę listę przywieźli do 

każdego sołtysa my sobie popatrzymy, kto głosował, żebyśmy w następnych wyborach błędu 

nie popełnili to wy nas reprezentujecie. Jeśli ktoś przegłosuje ten podatek, proszę o listę jawną 

ci radni głosowali tak samo jak ze szpitalem. Szpital też był sprzedawany na tej sali, sprzedali 

tutaj szpital i tak Panie Przewodniczący i tak nie będzie nakręcał Pan mnie tylko próbuje 

nakręcić ja tego chcemy uniknąć. Chodzi o to, chcecie sprzedać nas rolników? Apeluję do 

radnych, Pan też jest radnym. Apeluję, żebyście się powstrzymali. Powstrzymali, no ja mówię 

to co, co ludzie chcą prawdę całą jeszcze Pana Skupienia można poprosić. Pan oczywiście 
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udziela głosu. Pan Skupień zgłasza się, chce mi dopomóc. I ja jeszcze nie skończyłem. To jest 

moja prawa ręka i chciałbym od niego, Panie Tomaszu proszę do mikrofonu, ja tu jeszcze nie 

skończyłem, jeszcze mam dwa zdania na koniec delikatne.  

Pan Tomasz Skupin: Dzień dobry, nazywam się Tomasz Skupin, ja może tutaj przerwie 

przepraszam, że przerywam, ja się też denerwuję, ale może żeby się nie denerwował bardziej 

to może ci pomogę. Szanowni Państwo radni nie wiem, ilu państwa jest faktycznie rolnikami? 

Być może nie znacie naszej specyfiki produkcji? Tutaj koledzy mi przypomnieli, że już  

w ubiegłym roku mieliśmy podwyżkę rzędu 25%, co nam troszeczkę umknęło, a wynika to 

głównie z tego, że byliśmy tak zaabsorbowani kosztami, jakie nas na co dzień dotykały 

podwyżek nawozów, środków ochrony roślin i paliwa, bo w nawozach to było 500% podwyżek, 

więc te 25% podatku nam dziś umknęło, ale jednak miało wpływ na nasz budżet domowy i 

częściowo przez jakiś czas było taką rekompensowane wyższymi cenami zboża, ale to było 

bardzo krótko. Dzisiaj te zboża mamy tańsze niż przed właśnie wojną, co wywołało ogromne 

koszty również w rolnictwie i te 25% w ubiegłym roku już jest wyższy i ten podatek jest 

wyższy, jeżeli państwo chcecie jeszcze w tym roku podwyższyć ten podatek, to będzie dla nas 

bardzo bolesne. Tu zauważył słusznie Krzysztof, że wcześniej susza, a dzisiaj nadmierne ulewy 

pustoszą nasze pola i nasze budżety. Ja bym chciał też państwu przypomnieć, że rozumiemy, 

że te podatki idą na to, żeby gmina była piękniejsza, gratulujemy Pani Burmistrz tego 

wyróżnienia, cieszymy się z tego, ale musicie państwo wiedzieć, że to jest podatek rolny od 

grunt i bardzo często bywa tak, że my płacimy ten podatek, a my na te pola dojeżdżamy 

kiepskimi drogami polnymi, które musimy na własny koszt wyremontować. Weźcie też to pod 

uwagę, że my utrzymujemy te miejsca, z których wy bierzecie podatek, a my musimy do nich 

dojechać i my musimy też bardzo często inwestować jeszcze dodatkowo własne środki na to, 

żeby to pole na te pola dojechać, bo nie mamy tutaj jakichś nie wiadomo, jakich renowacji dróg 

gruntowych Pani Burmistrz my je robimy sami ponosimy te koszty nieraz bardzo duże. Żeby 

tam dojechać, także proszę weź to pod uwagę radni, że to jest ja wiem, że przeliczać, bo 

jeździmy jakimiś drogimi ciągnikami. To nie jest tak, to jest tak bardzo drogi sprzęt. Wszystkie 

koszty są bardzo wysokie. My rozumiemy, że gmina chce się rozwijać, ale my też nie chcemy 

być tylko tymi, którzy płacą. Także bardzo proszę wziąć to pod uwagę. Dziękuję bardzo. 

Pan Krzysztof Witko: Dziękuję, kończę, Panie Przewodniczący jeszcze dwa zdania tylko do 

tego co zacząłem i chcę skończyć, jedno pytanie jednak mam do Pana Skarbnika też odnośnie 

tego piątego punktu, ile gmina ma długu, czy pan wie? Czy to jest tajemnica? No dobrze, no to 

ja nie mam dokumentów akurat na ten temat nie mam ile gmina ma długo obecnie. Ja wiem, że 

56 może gdzieś się pominęło, ale nie naszym kosztem będziecie to spłacać te odsetki też proszę 

wziąć to pod uwagę. Może was denerwuję państwo radnych, takie moje, skąd się wzięło 56, a 

40 duża rozbieżność Jestem nie w temacie czy? Proszę pana na dzisiaj ile mamy? Ile na dzisiaj 

gmina ma? No ile tyle, ale ile tyle, bo ja nie wiem, ja jadę na pole, wyciągać traktor, a mało 

tego o jeden punkt, to, że my nie możemy zebrać i proszę mi nie wyłączać tylko, bo ja włączę 

proszę tylko powiedzie to że my nie możemy zebrać tych planów to jest to jest mało my nie 

możemy posiać nowych plonów o tym zapomniałem jest zapisane nowego nie możemy posiać 

są rolnicy gdzie ich zboże leży na magazynie bo nie możemy posiać zainwestowali w nasiona. 

Nasiona są duży rolnicy, te nasiona marnują się i nie mogą posiadać, co z tego, że my skosimy, 

kukurydza połowę tańsza, że to połowę tańsze. My nie możemy posiać nowych, to za co my 

wam zapłacimy podatek i skoro pole leży ugorem, agencja nam broni siać, wiecie co to jest 

ugorowanie czy państwo radni wiedzą co to jest ugorowanie panie Dąbrowski pan tam niech 

pan nie szuka w tych swoich dokumentach tam nie ma, Panie Chmiel, może pan wyjść nie ma 



15 
 

problemu. Ja już wychodzę po głosowaniu wyjdziemy, panie skarbnik ile wynosi dług z moich 

pieniędzy? Może Pan zabrać mikrofon, ile wynosi tutaj? Wstydzicie się powiedzieć ile wynosi 

56 milionów, czyli miałem rację. Dziękuję, bardzo dziękuję państwu nikogo nie obraziłem  

i proszę mnie nie obrażać.  

Pani Burmistrz: Pan patrzy tak zupełnie jednostronnie. A może by Pan zadał pytanie, ile gmina 

dokłada do szkół, do oświaty? Dokładamy z własnych, ale proszę ja panu nie przeszkadzałam, 

panie sołtysie, dokładamy 15 milionów złotych z dochodów własnych. Przede wszystkim 

dochody własne to są środki pozyskiwane z podatków, tak jak tutaj Pan mówił prezes. To 

tworzy się budżet, dochodów własnych, czyli i z podatków i z lokali wszystkich tych mamy 

kwotę zaledwie ponad 40 milionów złotych. Na wynagrodzenia, które wzrosną i to dobrze, że 

ludzie więcej zarabiają, ale wydajemy, wydajemy ja mówię o budżecie naszym. Wydajemy już 

dla jednostek, które podlegają pod burmistrza wydajemy już kwotę około 50 milionów złotych. 

Sam budżet gminy, mimo że tylko dochodów własnych ma te ponad 40 milionów, to budżet 

ma 117 milionów też z tego tytułu, że staramy się, pozyskujemy środki również z zewnątrz, są 

też i subwencje, są również i dotacje. Mamy żłobki, mamy kluby dziecięce, mamy przedszkola, 

szkoły, które musimy utrzymać, likwidowaliśmy szkołę w Glince, proces trwał prawie 2 lata. 

Mimo że było 37 uczniów, a szkoła była prawie na 200 uczniów, no nie mieliśmy takiej zgody 

ani od społeczeństwa, ani od pana kuratora. Wydawaliśmy rocznie na tą szkołę ponad milion 

złotych. To nie jest łatwo zlikwidować szkołę, bo jakbyśmy likwidowali szkołę kolejną, no to 

jest protest. Mówi pan o rocznikach statystycznych o Głównym Urzędzie Statystycznym 

Skarbnik, robiąc prognozę do budżetu, bazuje na głównym urzędzie statystycznym i tak wzrost 

dochodowości gospodarstwa za rok 2022 w stosunku do 2021 opublikowany w obwieszczeniu 

prezesa GUS-u z 2023 roku wzrósł z kwoty 3 288 do kwoty 5 549 z jednego hektara 

przeliczeniowego to jest o 68% wzrosła dochodowość z jednego hektara.  

Pan sołtys Krzysztof Witko: Pani Burmistrz na papierze, proszę mnie nie denerwować takim 

czytaniem, ja też mam swoją wytrzymałość! Czytajcie dalej. 

Pani Burmistrz:  Średnia cena jednego hektara ziemi rolnej wynosi obecnie ja mówię Główny 

Urząd Statystyczny, miał mi pan nie przeszkadzać, jakie pana słowo jest? Wynosi 62 000 zł,  

w przypadku ziemi klasy I i III to jest 70 000 zł, wartość majątku posiadającego 100 ha ziemi 

to jest 6 milionów złotych, ja przedstawiam co mówi Główny Urząd Statystyczny. Za każdy 

jeden hektar ziemi rolnik otrzymuje Pan mówił o tych dopłat bezpośrednich 500 zł, dlatego 

mając te dane i patrząc na budżet, żeby był równoważny, żeby lewa strona równała się prawej 

i realizując inwestycje między innymi budowa drogi w Jastrzębiej i budowa świetlicy  

w Jastrzębiej, gdzie jest zapisane w budżecie, ja mówię o tej bocznej drodze, a nie o tej 

wojewódzkiej, więc trzeba też mieć dochody, żeby te inwestycje realizować. Cóż z tego, że 

pozyskujemy środki i to ogromne, jak musimy mieć wkład własny. Czasami nie mamy środków 

na ten wkład własny, to żeby dostać 95% dofinansowania czy wybudować chodnik i drogę, to 

musimy albo wydać obligacje, albo musimy po prostu kredyt wziąć tak jak wy budujecie dom, 

albo kupujecie jakąkolwiek maszynę, no to też bierzecie kredyty na 30 lat nawet. Jak gmina ma 

drepczeć w miejscu nie rozwijać się? Stąd właśnie prośba i te podatki. Czy moja jest wina, że 

wzrost w naszej gminie energii poszło 800%? Przecież to nie chciałam na siłę wyłączać co 

drugą lampę, bo bezpieczeństwo jest najważniejsze, ale wyłączając w tym okresie wiosenno- 

letnim co drugą lampę zaoszczędziliśmy przez to 300 000 zł, jest okres zimowy włączyliśmy 

te lampy, bo ogłosiliśmy przetarg i cena za energię troszeczkę spadła, więc wzrost dla nas nie 

jest już 800%, ale 400%. Również 400% energia cieplna poszła w górę, więc skąd jako 
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Burmistrz mam środki finansowe wziąć, żeby zapłacić za szkołę za przedszkole? Wzrost 

wynagrodzeń nikogo tam w rządzie nie obchodzi, ogłaszają, proszę tyle i tyle. Wzrost jest dla 

nauczycieli i to Burmistrz się musi martwić, żeby znaleźć dodatkowo 15 milionów złotych,  

dodatkowo więcej, żeby zapłacić, nikogo to nie obchodzi. Jest ciężka sytuacja wydawało się, 

że jak u progu 2022 minął covid po 2 latach ciężkiej no mordęgi wręcz i mieszkańców  

i przedsiębiorców, szczególnie przedsiębiorców to dotyczyło, rolników, wszystkich to 

dotyczyło to znowu byliśmy naznaczeni dwiema klęskami, wojna i kryzys gospodarczy i dalej 

walczymy z tym udało nam się, mimo że jest trudna sytuacja dalej realizować inwestycje dalej, 

czy budować infrastrukturę, bo na to dają środki finansowe, chodniki. Moim marzeniem jest, 

żeby każdy, gdzie jest droga gminna, bo wpływu nie mam na powiatowe i wojewódzkie 

niektóre drogi powiatowe przejmujemy są wnioski złożone też od Pana sołtysa, żeby 

powiatowe przejąć i żeby gmina wybudowała drogę i przejmiemy te drogi wnioski przejęliśmy, 

ale ja też potrzebuję jako Burmistrz mieć jakichś dochodów własnych na wkład. Mój Kierowca 

tylko docenia, ile starań robimy, żeby te środki na gminę ściągnąć zawsze też podkreślamy rolę 

Rady, że gdyby Rada nie była zgodna, gdyby nie wspierała działań, gdyby sołtysi nie wspierali 

działań, naprawdę byłoby nam trudno i dlatego w pewnych sytuacjach trzeba zrozumieć, bo dla 

gminy tak jak pytał jeden z radnych na Komisji Pani Burmistrz, jak obniżymy jedną złotówkę 

podatku, proszę powiedzieć, jaka to jest strata dla gminy od 1 zł?  Skarbnik od razu wyliczył 

powiedział 150 000 zł od jednej złotówki, a tych złotówek jest bardzo dużo, a dla nas to jest 

bardzo dużo, nawet jedna złotówka. A dzisiaj jedna złotówka cóż znaczy za jedną złotówkę nic 

nie możemy kupić, bo cóż z tego, że idą wynagrodzenia w górę, wszystko idzie w górę, jak 

idziecie do sklepu i kiedyś mogliście w Biedronce kupić za 100 zł i wózkiem wieś, a teraz za 

100 zł w jednej ręce wyniesiecie i nikt się nie pyta, jak idziemy do sklepu, kupujemy chleb  

i tak dalej i nie protestuje, że ja nie kupię tego chleba, nie kupię tego, bo tak podnieśliście ceny 

w sklepie. Bo przedsiębiorca powie, ja też chce żyć jak jest kryzys gospodarczy jak mam 

zbilansować albo zamykam sklep, a gmina zaspakaja potrzeby, przecież gmina nie bierze tych  

pieniędzy na cele inne, między innymi też i na spłatę. 

Pan sołtys Krzysztof Witko: Pani Burmistrz, nie przekonała Pani nas naprawdę tym 

przemówieniem,  

Pani burmistrz: Ale musiałam powiedzieć o argumentach, gmina to nie tylko jeden dział 

rolnictwo to jest oświata wszystko po kolei. Dziękuję bardzo. 

Pan sołtys Krzysztof Witko: Panie Przewodniczący, nie ma problemu, to nie jest Sejm, Pani 

Burmistrz, to jak inne gminy sobie radzą, obniżają podatki i utrzymują szkoły, dają rady, my 

nie chcemy obniżenia. Chcecie podnieść? Proszę o złotówkę podnieść, że możecie o złotówkę 

podnieść? Tak pani o niej mówi też będzie podwyżka. Ja Jestem na wszystkie układy z wami, 

ale nie dobijajcie nas w tym roku my jesteśmy biedni, to jak wy chcecie od nas, którzy my nie 

mamy pieniędzy jeszcze chcecie od nas pieniądze? Tomek nie są w stanie mnie nerwowa o to 

jest włączone. Ile tego długu jest? Nie dziękuję bardzo, ja jestem zaproszony, mam zaproszenie 

od pana jak Pan gości traktuje? 

Pan Tomasz Skupin: Jeszcze raz dziękuję za udzielenie głosu, jednak takie małe sprostowanie. 

No rozumiem Panią Burmistrz, że trzeba się Pani danych GUS-u, ja bym chciał bardzo 

zobrazować to wszystkim obecnym na sali. Tak, ale chciałbym zobrazować wszystkim na sali, 

jak to wygląda. Zacznijmy może od hektara pszenicy 5 000 dochodu od hektara. Nie wiem, 

jakie to w tym roku plony uzyskali państwo, powiedzmy średnie pewnie było ciężko uzyskać 
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6 t bo była susza, nawet to było ciężko uzyskać na średnich glebach razy tam nie wiem 800 zł 

dzisiaj to mamy brutto przychód 4 800 plus dopłata 500 mamy 5 300. Przy obecnych kosztach, 

jakie ponieśliśmy za cenę nawozu ubiegłym roku często ledwo było zamknąć na Zero. Nie 

wiem skąd to GUS bierze, więc powiedzmy sobie tak nie, no nie dajmy się też zmanipulować 

w głupoty, bo to jest czysta głupota. Jak sobie przeliczymy hektar żyta czy tony żyta razy nie 

wiem 600 zł to jest 1800 przychodu brutto, gdzie koszty przerosły przychód, więc skąd taki 

dochód? To jest kompletna bzdura, więc nie trzymajmy się bzdur. My rozumiemy, że gmina 

potrzebuje tych środków i tu dobrze zauważył sołtys, że nie chcemy obniżki, bo tak naprawdę 

w związku z sytuacją w rolnictwie, jaką mamy powinniśmy prosić państwa o nawet obniżkę 

tego podatku. Tu Krzysztof powiedział, że no, nie chcemy obniżki, ale też chcemy  

o wyrozumiałość, żeby tej podwyżki nie było, także proszę tą argumentację wziąć pod uwagę. 

My rozumiemy Panią Burmistrz, co to są inwestycje. Sami próbujemy też inwestować, więc  

i też my to rozumiemy doskonalenie i chcemy, żeby gmina była piękna, ale tak wspomniałem 

nie chcemy być też pominięci i nie chcemy być też tymi tylko, którzy płacą, a niewiele 

otrzymują. My mieszkamy często na wsiach tych ostatnich tam tak przy drogach polnych i tak 

mówiłem, musimy o tę infrastrukturę dbać sami także to proszę też to wziąć pod uwagę. 

Dziękuję bardzo.  

Pan sołtys Krzysztof Witko: Panie Przewodniczący zakończam dyskusje moją i próbował pan 

mnie sprowokować nie udało się to Panu, próbował Pan, ale nie udało się. Ja mam jeszcze raz 

apel do państwa radnych, zastanówcie się, co będziecie robić za chwilę. Dziękuję do następnego 

razu do widzenia, a Pana Skarbnika proszę o ten ostateczny werdykt ile mamy długu? Okej 

dlatego chciałem, chciałem wyjaśnić, bo tutaj ja wiem, że jest 56, a usłyszałem 40 no jest duża 

rozbieżność, obecnie mamy 56. Dziękuję, dziękuję. 

Pani Magdalena Sikorska: Pani Burmistrz, Radni my przybyliśmy tylko i wyłącznie dlatego, 

żeby przedstawić naszą sytuację jaka jest faktycznie tak jak już pan tutaj zaznaczył, ceny GUS-

owskie one są napisane, ale to nie ma nic wspólnego z rzeczywistością i kwota podatku, którą 

my mamy na ten na ten rok była dla niejednej rodziny na wsi już kłopotem, żeby to móc 

uregulować bardzo często były spóźnienia w zapłaceniu kwartalnych rat. W tym momencie, 

gdy państwo podniesiecie dla nas ten podatek, tak jak pani zaznaczyła o złotówkę, że to jest 

bardzo duża strata, ale my w tym momencie dlatego przybyliśmy tutaj, bo my nie będziemy 

mieli z czego tego zapłacić. Dlatego było przedstawione państwu, tak jak pan powiedział 

podatek GUS-owski nie ma nic wspólnego z rzeczywistością. Na dzień dzisiejszy, tak jak jest 

zaznaczone nasze plony leżą na polach. Jeżeli jest woda, plon był ten plon gnije, więc założenie, 

który było, że my te pieniądze otrzymamy z hektara, nam nasze pieniądze zostają pod ziemią  

i niejednokrotnie, gdy nie będzie dużego mrozu nam stworzy się na wiosnę bardzo duże 

zagrożenie bakteryjne i następne plony, które będziemy mieli posiać, nie wiem kiedy, bo za 

chwilę mamy grudzień. Ziemniaki są na polu, buraki są na polu, zboże u niejednokrotny są na 

polu, kukurydza jest na polu. Dlaczego ona jest na polu? Ze względu na warunki pogodowe  

i bardzo często tak jak Pan Skarbnik ma też do obliczenia musi wziąć również pod uwagę 

warunki, które są w tej chwili na dzień dzisiejszy mamy bardzo duży problem z kupieniem  

nawozów fosforowych. W zeszłym roku, gdy je kupowaliśmy, płaciliśmy 5 500 zł za jedną 

tonę. Były dopłaty do zbóż, komu zostały zboża? Zboża kosztowały około 800 zł, tak agencja 

dopłacała pieniądze dla tych ludzi, którzy jeszcze którym zostały w magazynach ich zboże, 

dopłacali, to było jednorazowe, więc wszystkie te dopłaty, każdy kogo znam z rolników, były 

przekazane automatycznie na zaległe faktury za nawozy także my tą złotówką to oprócz tego, 

żeśmy dostali na konto, to po godzinie były pieniądze wyprowadzone. Ponieważ było trzeba 
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uregulować nawozy, które poszły koło 200% do góry. Na dzień dzisiejszy podwyżka 

jakakolwiek tak jak jest powiedziany złotówka, dla nas w tym momencie jest to bardzo dużo, 

bo my nie będziemy mieli z czego uregulować bieżącego, co nadejdzie w przyszłym roku  

i niestety trzeba wziąć pod uwagę tak jak pani słusznie zaznaczyła poszło koszty energetyczne 

w gminie do góry na co nie ma pani wpływu, u nas również te koszty energetyczne poszły do 

góry, a oprócz tego cena paliwa, która jest jeszcze bardziej nas dobija. Trzeba wziąć to również 

pod uwagę, tak jak Pani wspomniała wszelkie produkty, wszelkie usługi poszły do góry. U nas 

jako rolników również usługi, usługi, kombajnu, usługi wywozu transportowe również poszły 

do góry. Czy z czym my się zmagamy, a urząd statystyczny o tym nie mówi i państwo gdy  

o tym nie usłyszycie, być może macie prawo nie wiedzieć, nie będąc po prostu przy tym  

i w tym momencie rolnik produkuje dla państwa, gdy my sprzedawaliśmy kukurydzę w zeszłym 

roku po 1 000 - 1100 zł ze względu są punkty dodatkowe, gdy jest ona sucha na dzień dzisiejszy 

jest ona chyba w granicach 390 zł, u niektórych jest jeszcze na polu. Więc jeżeli my dostaniemy 

te 390 zł za tonę, nie mamy takiego urodzaju, który podaje urząd statystyczny. Ponieważ była 

w okresie, gdy roślina potrzebowała wzrostu, nie było wody, a urząd statystyczny tego nie wziął 

pod uwagę. Nie wiem, z jakich województw to wylicza, nie wiem, czy z najlepszych nie będę 

odpowiadała za to, bo nie mam tej wiedzy. Ale to trzeba radni musicie wziąć to pod uwagę. My 

niejednokrotnie pracując na roli, my nie posiadamy najniższej stawki brutto i nasza stawka od 

1 stycznia tak jak poszła pierwszego 1 lipca my nie dostaniemy do góry podwyżek. Ponieważ 

nasze kwoty bardzo często my dostajemy dopłaty. Dopłaty musicie też państwo wiedzieć, że 

są warunkowane jak stoi euro, w tym momencie euro jest zrobione przeliczeniowo jest jako 

jedna z najniższych kwot euro i jest zabranych z dotacji, które były mamy około bodajże 450 

zł taniej. Na dopłaty, które dostajemy za buraka na uprawę za dopłaty, które dostajemy za 

uprawę ziemniaka, lnu lub innych warzyw ogrodniczych, jest średnio spadek o około 300 do 

400 zł w zależności co to jest. A państwo możecie nie mieć tej wiedzy, nie pracując w tym. 

Więc tą wiedzę dzisiaj państwo uzyskujecie, nie jest tak kolorowo, jak to wygląda, ja rozumiem, 

że Pan Skarbnik obliczając na danych GUS-owskich jak najbardziej wyliczył to dobrze, ale my 

musimy teraz pokazać, jak jest w rzeczywistości i dla nas podnosząc podatek, naprawdę my 

będziemy zmuszeni. Chyba nie o to chodzi, żebyśmy pisali wnioski o umorzenie z racji 

dobijających nas kredytów za ziemię z racji dofinansowań, które zostały nam udzielone, ale 

dofinansowania mam na myśli do sprzętu rolniczego, to się nie wzięło za coś. To trzeba również 

my mamy obowiązek spłaty i tak jak każdego dotknęło wysokie oprocentowanie bankowe nas 

również to dotknęło. Wysokie oprocentowanie bankowe właśnie żeby te sprzęty, o których była 

mowa drogie sprzęty, mogły wjechać w pole. Te sprzęty trzeba spłacać i niejednokrotnie 

zaczyna się licytacja u rolników, bo oni nie mają po prostu z czego spłacić, ponieważ zbiór 

zbóż jeżeli była fantastyczna cena, to była cena fantastyczna na nawozy 200% do góry, więc 

pięknie wygląda efekt końcowy, ale trzeba po prostu, żebyście państwo mieli świadomość, że 

nakład poniesiony na hektar w momencie sprzedaży zboża w fantastycznej cenie, to tylko jest 

na papierku, tak jak mówiłam, to jest przerzucenie pieniędzy. Ponieważ koszt wyprodukowania 

nie jest adekwatny, żeby nam jeszcze w domach zostało. Stąd jest nasza prośba, drodzy radni, 

żebyście wzięli pod uwagę, bo to nie chodzi o to my chcemy je płacić. Bo my nie będziemy 

dziadować, ale w tym momencie my będziemy po prostu zmuszeni złożyć wniosek albo  

o częściowe umorzenie podatków ze względu na sytuację i tak jak jest we wniosku u Pana 

Skarbnika tam są chyba dane do wypisania, jakie my posiadamy kredyty, jak są zobowiązania 

co i jak, ale to chyba nie o to chodzi my tak jak Pani bardzo słusznie wspomniała jest Pani po 

to, żeby jednoczyć i myślę, że my jesteśmy w tym momencie tą jednostką tak kolokwialnie 

powiem krową, którą się doi, ale ta krowa na dzień dzisiejszy ona się zasusza, bo ona nie ma 
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mleka. Ona po prostu padnie, bo ona nie będzie miała z czego pobrać, żeby móc przełożyć ja 

jak najbardziej rozumiem, bardzo się cieszę, że Pani inwestuje, stara się z każdej strony, żeby 

to dopiąć, ale albo w tym momencie będzie trzeba po prostu troszeczkę zwolnić, żebyśmy mogli 

dogonić ten peleton. Być może w przyszłym roku nie wiem, jak będzie tak, jak już wspomniał 

pan sołtys, w tej chwili jest grono, może zapytamy, czy wszyscy z Państwa rolników, którzy 

przybyliście, wy macie już pełną obsadę zrobioną w 100 procentach, jak planowaliście? Żeby 

na wiosnę już przygotować, pryskać? Więc przyszły rok, my już wiemy, nie to, że nam się nie 

chciało, my nie mamy możliwości wjechania w pole. Ale my mówimy o naszych rolnikach  

i dlatego my mamy prośbę, aby nas po prostu wysłuchać i zostawić podatki, nasze rolne podatki 

na poziomie, którym są, ponieważ my realnie mamy bardzo duże zagrożenie, że tak jak 

jesteśmy, kto mógł, to przybył sam osoby, które walczą jeszcze w swoich polach, jakimiś 

sposobami, próbują wydobyć to, co im po prostu pozostało. My jesteśmy jako staraliśmy się, 

staramy się naświetlić państwu, jak jest jak mamy i z czym my się zmagamy, nie, że my nie 

chcemy wam dać. Dziękuję bardzo. 

Rozpoczęto procedurę głosowania nad uchwała wraz z autopoprawką. 

Radni 9 głosami za przy 4 wstrzymujących się przyjęli uchwałę. 

Ad. 6  Uchwała w sprawie określenia wysokości stawek oraz sposobu poboru opłaty 

targowej na terenie Gminy Góra. 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Pana Henryk Drozdowski przedstawił opinię 

Komisji: Komisja 6 głosami za jednogłośnie zaopiniowała projekt uchwały. Dziękuję. 

W związku z brakiem pytań rozpoczęto procedurę głosowania. 

Radni 13 głosami za jednogłośnie przyjęli uchwałę.  

Ad. 7 Uchwała w sprawie emisji obligacji komunalnych oraz zasad ich zbywania, 

nabywania i wykupu. 

Przewodniczącego Komisji Budżetu i Finansów Pana Henryk Drozdowski przedstawił opinię 

Komisji: Komisja 4 głosami za przy 2 głosach wstrzymujących się zaopiniowała powyższy 

projekt uchwały. Dziękuję. 

W związku z brakiem pytań rozpoczęto procedurę głosowania. 

Radni 10 głosami za przy 3 przeciw przyjęli uchwałę. 

Ad. 8  Uchwała zmieniająca uchwałę budżetową Gminy Góra na rok 2023. 

Pani Burmistrz: Panie Przewodniczący, Panie i panowie Radni zmiana do projektu uchwały 

zwiększa się budżet po stronie wydatków majątkowych w kwocie 230 000 zł w rozdziale 616 

w celu pokrycia kosztów robót koniecznych w zakresie odwodnienia pasa drogowego, 

odprowadzenie wód powierzchniowych poprzez budowę kanalizacji deszczowych powstałych 

w zadaniu inwestycyjnym, rozbudowa drogi gminnej Czernina Dolna i Czernina polegająca na 

budowie chodnika. Dziękuję bardzo. 

Przewodniczącego Komisji Budżetu i Finansów Pan Henryk Drozdowski przedstawił opinię 

Komisji w sprawie autopoprawki. Komisja 4 głosami za przyjęła projekt poprawki. Dziękuję 

bardzo. 
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Rozpoczęto procedurę głosowania nad autopoprawką. 

Radni 11 głosami za przy 2 przeciw przyjęli autopoprawkę. 

Przewodniczącego Komisji Budżetu i Finansów Pan Henryk Drozdowski przedstawił opinię 

Komisji w sprawie uchwały wraz z autopoprawką: Komisja pozytywnie zaopiniowała 4 

głosami za przy 2 wstrzymujących się. Dziękuję.  

W związku z brakiem pytań rozpoczęto procedurę głosowania. 

Radni 10 głosami za przy 3 przeciw przyjęli uchwałę. 

Ad. 9  Uchwała zmieniająca wieloletnią prognozę finansową Gminy Góra. 

Pani Burmistrz: Również podobnie zwiększa się limit wydatków w roku 2024 na wykonanie 

wymiana nawierzchni środków ulica Kościuszki w miejscowości Góra etap pierwszy o kwoty 

38 330 zł do kwoty 600 000 zł w związku z otwarciem ofert w postępowaniu przetargowym na 

wykonanie robót budowlanych, zwiększenie wartości zadań jest niezbędne w celu wyłonienia 

wykonawcy, który złożył najkorzystniejszą ofertę. Dziękuję bardzo.  

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Pana Henryk Drozdowski przedstawił opinię 

Komisji w sprawie autopoprawki: Komisja 6 głosami za jednogłośnie zaopiniowała projekt 

poprawki. Dziękuję. 

Rozpoczęto procedurę głosowania nad autopoprawką. 

Radni 13 głosami za jednogłośnie przyjęli autopoprawkę. 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Pan Henryk Drozdowski przedstawił opinię 

Komisji: Komisja 4 głosami za przy 2 głosach wstrzymujących się pozytywnie zaopiniowała 

projekt uchwały. Dziękuję bardzo. 

W związku z brakiem pytań rozpoczęto procedurę głosowania. 

Radni 10 głosami za przy 3 przeciw przyjęli uchwałę. 

Ad. 10  Uchwała zmieniająca uchwałę w sprawie udzielenia pomocy finansowej dla 

Województwa Dolnośląskiego. 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Pan Henryk Drozdowski o przedstawił opinię 

Komisji: Komisja 6 głosami za jednogłośnie zaopiniowała projekt uchwały. Dziękuję bardzo.  

W związku z brakiem pytań rozpoczęto procedurę głosowania. 

Radni 13 głosami za jednogłośnie przyjęli uchwałę. 

Ad. 11  Uchwała w sprawie ogłoszenie jednolitego tekstu uchwały w sprawie wyboru 

metody ustalenia opłaty za gospodarowanie odpadami komunalnymi oraz ustalenia 

wysokości stawki tej opłaty. 

Rozpoczęto procedurę głosowania. 

Radni 13 głosami za jednogłośnie przyjęli uchwałę. 

Ad. 12  Uchwała w sprawie ogłoszenie jednolitego tekstu uchwały w sprawie regulaminu 

utrzymania czystości i porządku na terenie Gminy Góra. 
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Rozpoczęto procedurę głosowania. 

Radni 13 głosami za jednogłośnie przyjęli uchwałę. 

Ad. 13  Uchwała w sprawie określenia zasad wyznaczania składu oraz zasad działania 

Komitetu Rewitalizacji Gminy Góra. 

Przewodniczący Komisji Gospodarki Komunalnej i Porządku Publicznego Pan Jacek Szczerba 

przedstawił opinię Komisji: Komisja pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały 10 głosami za 

jednogłośnie. Dziękuję. 

W związku z brakiem pytań rozpoczęto procedurę głosowania. 

Radni 12 głosami za jednogłośnie przyjęli uchwałę. 

Ad. 14  Uchwała w sprawie przyjęcia Gminnego Programu Rewitalizacji Gminy Góra na 

lata 2021-2028. 

Pani Burmistrz: Panie, Panowie Radni, Szanowni Państwo, w związku z nowelizacją ustawy  

o pomocy społecznej, która weszła w życie z dniem 1 listopada 2023 roku, w której mieszkania 

chronione zastępuje się mieszkaniami treningowymi i wspomaganymi w projekcie Gminnego 

Programu Rewitalizacji Gminy Góra na lata 2021 - 2028 zmienia się tytuł projektu numer a 23 

słowo chronione i zastępuje się słowem treningowe i/lub wspomagane, nowy tytuł projektu 

rozwój mieszkań treningowych i lub wspomaganych w Gminie Góra powinien być nie ma już 

mieszkań chronionych. Dziękuję. 

Rozpoczęto procedurę głosowania nad autopoprawką. 

Radni 12 głosami za jednogłośnie przyjęli autopoprawkę. 

Przewodniczący Komisji Gospodarki Komunalnej i Porządku Publicznego Pan Jacek Szczerba 

przedstawił opinię Komisji: Komisja pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały 10 głosami za 

jednogłośnie. Dziękuję. 

W związku z brakiem pytań rozpoczęto procedurę głosowania. 

Radni 12 głosami za jednogłośnie przyjęli uchwałę. 

Ad. 15  Uchwała w sprawie przyjęcia sprawozdania z realizacji w latach 2021-2022 

Gminnego Programu Opieki nad Zabytkami na lata 2021-2024 dla Gminy Góra. 

Przewodniczący Komisji Gospodarki Komunalnej i Porządku Publicznego Pan Jacka Szczerba 

przedstawił opinię Komisji: Komisja pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały 10 głosami za 

jednogłośnie. Dziękuję. 

W związku z brakiem pytań rozpoczęto procedurę głosowania. 

Radni 12 głosami za jednogłośnie przyjęli uchwałę. 

Ad.16  Uchwała w sprawie Programu współpracy Gminy Góra z organizacjami 

pozarządowymi oraz podmiotami prowadzącymi działalność pożytku publicznego na rok 

2024. 
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Przewodniczący Komisji Kultury, Oświaty i Spraw Socjalnych Pan Maciej Liśkiewicz 

przedstawił opinię Komisji: Komisja pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały 4 głosami za 

jednogłośnie. Dziękuję. 

W związku z brakiem pytań rozpoczęto procedurę głosowania. 

Radni 12 głosami za jednogłośnie przyjęli uchwałę. 

Ad. 17  Uchwała w sprawie ustanowienia wieloletniego programu osłonowego ,,Pomoc 

Gminy Góra w zakresie dożywiania” na lata 2024 – 2028. 

Przewodniczący Komisji Kultury Oświaty i Spraw Socjalnych Pan Maciej Liśkiewicz 

przedstawił opinię Komisji: Komisja pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały 4 głosami za 

jednogłośnie. Dziękuję.  

W związku z brakiem pytań rozpoczęto procedurę głosowania. 

Radni 12 głosami za jednogłośnie przyjęli uchwałę. 

Ad. 18  Uchwała w sprawie podwyższenia kryterium dochodowego uprawniającego do 

świadczenia pieniężnego z pomocy społecznej w formie zasiłku celowego na zakup posiłku 

i żywności dla osób objętych wieloletnim programem ,,Posiłek w szkole i w domu” na lata 

2024-2028. 

Przewodniczący Komisji Kultury Oświaty i Spraw Socjalnych Pan Maciej Liśkiewicz 

przedstawił opinię Komisji: Komisja pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały 4 głosami za 

jednogłośnie. Dziękuję. 

W związku z brakiem pytań rozpoczęto procedurę głosowania. 

Radni 12 głosami za jednogłośnie przyjęli uchwałę. 

Ad. 19  Uchwała w sprawie określenia zasad zwrotu wydatków w zakresie dożywiania w 

formie posiłku albo świadczenia rzeczowego w postaci produktów żywnościowych dla 

osób objętych wieloletnim programem ,,Posiłek w domu i w szkole” na lata 2024-2028. 

Przewodniczący Komisji Kultury Oświaty i Spraw Socjalnych Pan Maciej Liśkiewicz 

przedstawił opinię Komisji: Komisja pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały 4 głosami za 

jednogłośnie. Dziękuję. 

W związku z brakiem pytań rozpoczęto procedurę głosowania. 

Radni 12 głosami za jednogłośnie przyjęli uchwałę. 

Ad. 20  Uchwała zmieniająca uchwałę w sprawie szczegółowych warunków przyznawania 

i odpłatności za usługi opiekuńcze i specjalistyczne usługi opiekuńcze, z wyłączeniem 

specjalistycznych usług opiekuńczych dla osób z zaburzeniami psychicznymi oraz 

szczegółowych warunków częściowego lub całkowitego zwolnienia od opłat, jak również 

trybu ich pobierania. 

Przewodniczący Komisji Kultury Oświaty i Spraw Socjalnych Pan Maciej Liśkiewicz 

przedstawił opinię Komisji: Komisja pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały 4 głosami za 

jednogłośnie. Dziękuję. 
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W związku z brakiem pytań rozpoczęto procedurę głosowania. 

Radni 12 głosami za jednogłośnie przyjęli uchwałę. 

Ad. 21  Uchwała w sprawie ustalenia wysokości ekwiwalentu pieniężnego dla strażaków 

ratowników ochotniczych straży pożarnych i kandydatów na strażaków ratowników 

ochotniczych straży pożarnych z terenu gminy Góra. 

Przewodniczący Komisji Gospodarki Komunalnej i Porządku Publicznego Pan Jacek Szczerba 

przedstawił opinię Komisji: Komisja pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały 10 głosami za 

jednogłośnie. Dziękuję. 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Pan Henryk Drozdowski przedstawił opinię 

Komisji: Komisja 6 głosami za jednogłośnie zaopiniowała projekt uchwały. Dziękuję. 

Pan Komendant Andrzej Wałęga: Pani Burmistrz, Panie Przewodniczący, Panie i Panowie 

Radni, Dyrektorzy, Kierownicy jednostek samorządowych, Sołtysi oraz zgromadzeni 

mieszkańcy. Dziękujemy Wam za zrozumienie naszych potrzeb, wiem, że kwestia tego 

ekwiwalentu budziła wiele kontrowersji. Utrzymujemy go na poziomie 17 zł za wyjazdowość, 

czyli za każdą godzinę udziału w akcji i teraz proszę to zrozumieć też w ten sposób, dlaczego 

my może nie chciałbym być źle zrozumiany? Oczywiście, że każdy chciałby mieć więcej, ale 

zejdźmy na ziemię, patrzmy na realia. Jest to godzina udziału w działaniach, ale czasem ten 

czas nakłada się, że w ciągu jednej godziny strażak, jak gdyby pracuje dwie dlatego, że ustawa 

zakłada, że za każdą rozpoczętą i teraz jeżeli w trakcie jednej godziny tych 60 minut, czyli 

mamy od trzynastej do czternastej, okazuje się, że działania rozpoczęły się o godzinie 13:45. 

To po tych 45 minutach leci kolejna godzina i w tym momencie to jest już z 17 zł robi nam się 

34 zł, prawda? Czyli średnio po naszych wyliczeniach ta godzina wygląda na poziomie między 

20 a 22 zł za udział w akcjach. Dlatego też wiem, że to budziło trochę dużo, dużo, jak gdyby 

każdy z Państwa chciał, żeby ten ekwiwalent był większy. My sobie zdajemy z tego sprawę  

i za to bardzo dziękujemy, ale wolelibyśmy tak jak tutaj Pani Burmistrz w swojej wypowiedzi 

w czasie międzysesyjnym zauważyła, aby te pieniążki były wkładane bardziej w sprzęt, który 

naprawdę nie jest tani dla nas, abyśmy mogli godnie i profesjonalnie nieść Państwu pomoc. 

Dlatego, że też nie chcemy doprowadzać do patologii związanej z tym, że będziemy mieli za 

godzinę powiedzmy 20-30 zł, oczywiście, że bym chciał, ale może to rodzić taką patologię, 

która obróci się przeciwko nam, że kiedyś gdzieś, bo nie, nie jestem w stanie odpowiedzieć za 

każdego człowieka. Ktoś wpadnie na pomysł, że w ten sposób będzie szukał sobie drogi do 

łatwego zarobku, prawda? Bo można podpalić ognisko ta straż pojedzie i ta godzina się 

rozpocznie, to będzie 15 minut, to będzie odrywanie ludzi od pracy, ale może to spowodować 

taką patologię, więc nie chcemy też, żeby to szło w drugą stronę. Tutaj naprawdę bardzo 

dziękuję za zauważenie naszej sytuacji, ale tak jak mówię, byłbym rad, gdybyście Państwo też 

zwrócili uwagę na nasze potrzeby, na potrzeby przede wszystkim sprzętowe, umundurowania 

to nie są tanie rzeczy. Umundurowanie jednego strażaka w tej chwili to jest koszt około  

6 -7 000 zł, gdzie sam mundur jest 4,5 tysiąca, hełm w granicach 1 200 zł – 1 500 zł  i obuwie 

od 700 zł wzwyż, bo mamy w tej kwestii tak naprawdę rewie mody kogo na co stać, to po prostu 

kupuje, więc bardziej nas zadowoli to, że Państwo pójdziecie w tym kierunku, że będziecie nas 

Państwo wspierali w zakupach różnego rodzaju sprzętu i próbowali dofinansować. Tutaj, tak 

jak Pani Burmistrz też wspomniała my cały czas szukamy różnych źródeł. Jest tak jak w tym 

roku, był to program Mały Strażak z Wojewódzkiego Funduszu Ochrony Środowiska, prawda 

było wiele innych tego typu programów, w których bierzemy udział nie w każdym udaje nam 
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się po prostu zwyciężyć, ale tam, gdzie możemy, tam bierzemy udział. Oczywiście wymaga to 

od nas wkładu własnego, wtedy też zwracamy się właśnie do gminy o wsparcie nas jako tak 

zwane nasze środki własne, abyśmy mogli wziąć udział w jakimś programie. Są to najczęściej 

kwoty podyktowane między 3 a 10% wartości programu, w którym bierzemy udział, dlatego 

jeszcze raz serdecznie Państwu dziękuję za to, że interesujecie się Państwo naszymi sprawami. 

Oczywiście chciałbym, żeby jak najwięcej tego typu było, abyśmy mogli ten sprzęt w miarę 

naszych możliwości i możliwości gminy wymieniali na nowszy, bo Szanowni Państwo nie jest 

to dlatego, że ja czy moi koledzy chcieliby mieć nowy samochód, żeby sobie przy nim robić 

zdjęcia. Ten samochód niestety będzie powodował, zwiększa bezpieczeństwo każdego  

z Państwa, bo czasy się zmieniają, technologie się zmieniają i niestety proszę nas też zrozumieć, 

że jeżeli mam możliwość zagrzania się w ciągu 5 minut akcji, która tak jak choćby nawet teraz 

przy budynkach trwa nie 3 godziny, bo 3 godziny to jest tylko opanowanie zarzewia, ale ten 

budynek trzeba dopilnować do całkowitego bezpiecznego wygaszenia, kiedy ktoś może przejść 

obok i nie stanie mu się krzywda i to trwa tak jak choćby nawet w przypadku ostatnich pożarów 

zaczyna się o godzinie 20:00 a kończy się o godzinie 5:00 rano i nie jest przyjemnością 

naprawdę stanie w warunkach temperatur, gdzie wahanie mamy od 15°C w plusie, a o 5:00 

rano przy ziemi mamy minus 6, to nie jest nic przyjemnego, bawić się w takich warunkach 

wodą, jak niejednokrotnie ktoś mógłby uważać, dlatego też zależy nam na wymianie tego 

sprzętu w coraz nowszy, żebyśmy mogli adekwatnie do sytuacji podejmować działania. 

Dziękuję Państwu bardzo.  

W związku z brakiem pytań rozpoczęto procedurę głosowania. 

Radni 13 głosami za jednogłośnie przyjęli uchwałę. 

Ad. 22  Uchwała w sprawie przystąpienia do sporządzenia miejscowego planu 

zagospodarowania przestrzennego Gminy Góra, obręb Sułków. 

Przewodniczący Komisji Gospodarki Komunalnej i Porządku Publicznego Pan Jacek Szczerba 

przedstawił opinię Komisji: Komisja pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały 10 głosami za 

jednogłośnie. Dziękuję. 

W związku z brakiem pytań rozpoczęto procedurę głosowania. 

Radni 13 głosami za jednogłośnie przyjęli uchwałę. 

Ad. 23  Informacja o stanie realizacji zadań oświatowych Gminy Góra za rok szkolny 

2022/2023. 

W związku z brakiem pytań rozpoczęto realizację kolejnego punktu. 

Ad. 24  Informacja o złożonych oświadczeniach majątkowych Radnych Gminy Góra. 

W związku z brakiem pytań rozpoczęto realizację kolejnego punktu. 

Ad. 25  Informacja o złożonych oświadczeniach majątkowych pracowników UMIG  

w Górze, kierowników gminnych jednostek organizacyjnych, dyrektorów komunalnych 

osób prawnych za rok 2022. 

W związku z brakiem pytań rozpoczęto realizację kolejnego punktu. 

Ad. 26 Interpelacje i zapytania Radnych. 
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Przewodniczący poinformował, iż do biura rady od ostatniej sesji nie wpłynęła na piśmie żadna 

interpelacja ani zapytanie, w związku z brakiem interpelacji oraz zapytań rozpoczęto realizację 

kolejnego punktu. 

Ad. 27  Odpowiedzi na interpelacje i zapytania Radnych. 

W związku z brakiem zapytań oraz interpelacji, rozpoczęto realizację kolejnego punktu 

porządku obrad. 

Ad. 28  Wolne głosy i wnioski. 

Radny Pan Adam Chmiel: chciałbym się dowiedzieć, jak wygląda, na jakim etapie jest 

realizacja  

z budżetu, bo to zadania z budżetu obywatelskiego to jest budowa toru rolkarskiego? 

Pani Burmistrz: ogłaszaliśmy 3 przetargi i niestety nie wyłoniliśmy wykonawcy i wpisaliśmy 

to zadanie do budżetu jako realizacja, ponieważ nie zdążymy już teraz wykonać wykonawcy, 

bo jest już prawie grudzień, więc to samo zadanie z budżetu obywatelskiego jest wpisane do 

realizacji na 2024 i w styczniu ogłaszamy przetarg kolejny, zabezpieczone są środki finansowe.  

Radny Pan Adam Chmiel: czyli te środki finansowe są przewidziane w budżecie obywatelskim? 

Pani Burmistrz: tak te środki nie przepadają. 

Radny Pan Adam Chmiel: w związku ze znowelizowaną ustawą, gmina chyba powinna 

przeprowadzać kontrole zbiorników bezodpływowych i oczyszczalni ścieków w cyklu 

dwuletnim. Czy takie kontrole już się rozpoczęły i jeżeli tak, to jak wygląda wynik, stan tych 

kontroli? Ile jednostek z podmiotów skontrolowano i osób fizycznych ile mamy na terenie 

gminy, ile przed nami? Czy w ciągu cyklu dwuletniego jesteśmy w stanie wszystkie podmioty, 

osoby fizyczne skontrolować? 

Pani Zastępca Burmistrza Pani Magdalena Głuszko:  Wydział Ochrony Środowiska przez cały 

rok przeprowadza kontrole, a jest to około tysiąca kontroli i wezwania właścicieli do okazania 

dokumentów związanych z posiadaniem umowy oraz faktur potwierdzających wywóz 

nieczystości. Także jesteśmy przygotowani na wykonanie sprawozdania w przyszłym roku. 

Pani Burmistrz: Bronów, Brzeżany, Czernina Górna, Chróścina, Gola Górowska do złożenia 

informacji na temat sposobu odprowadzenia ścieków z nieruchomości.  

Radny Pan Adam Chmiel: były jakich uchybień, jeśli można spytać? 

Pani Burmistrz: nie posiadania umów dokładnie tak i muszą tą informację złożyć. 

Radny Pan Adam Chmiel: czy te 1 000, o którym Pani Wiceburmistrz wspomniała?  

Pani Zastępca Burmistrza Pani Magdalena Głuszko: to około jest, to oczywiście jest więcej 

nieruchomości, każda nieruchomość musi być wyposażona lub w zbiorniku bądź przydomową 

oczyszczalnię ścieków do wszystkich właścicieli nieruchomości na terenach wiejskich, bo 

wiadomo, że tam nie ma kanalizacji, gdzie nie ma kanalizacji sanitarnej, zostały wysłane 

wezwania w pierwszej kolejności do złożenia oświadczeń o posiadanych zbiornikach bądź 

przydomowych oczyszczalniach ścieków. Także wszyscy dostali takie wezwanie i takie 

oświadczenia spłynęły do wydziału ochrony środowiska. Także mamy to na bieżąco. 
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Naczelnik Wydziału Ochrony Środowiska Pan Lucjan Żołnieruk: jeśli chodzi o zbiornik bez 

wpływu przydomowe oczyszczalnie ścieków, to mamy sporządzony harmonogram i według 

tego harmonogramu wysyłamy zawiadomienia, także jak tu Pani Zastępca powiedziała, te 

pierwsze miejscowości są już skontrolowane i na bieżąco wysyłamy. Także mamy, jeśli Pan 

chciałby się zapoznać tutaj z tym harmonogramem, to zapraszam tutaj do nas. 

Radny Pan Adam Chmiel:  z harmonogramie się zapoznam i myślałem, że uzyskam odpowiedź 

dzisiaj. Ile taki w ogóle? Jakie to jest duże przedsięwzięcie? Zadanie dla Pana wydziału, bo 

jesteśmy gminą stricte wiejską w dużej mierze więc tych zbiorników jest sporo. Pytałem o to, 

czy mamy wiedzę jaka liczba tych zbiorników i przydomowych jest do skontrolowania? 

Naczelnik Wydziału Ochrony Środowiska Pan Lucjan Żołnieruk: nie wszystkie oświadczenia 

do nas spłynęły i dlatego w dalszej kolejności robimy te kontrole, żeby uzyskać pełną 

informację. Dziękuję. 

W związku z brakiem kolejnych pytań rozpoczęto realizację następnego punktu. 

Ad. 29  Zamknięcie obrad. 

W związku z wyczerpaniem porządku obrad Przewodniczący zamknął LXIX sesję Rady 

Miejskiej. 

Na tym protokół zakończono. 

Prot. K.Sz. 

 


